
رئيس بسيج جامعه زنان:
افزايش مرخصى زايمان بانوان 

از حقوق شهروندى است كه 
اجرايى نشد

فارس:رئيس بســيج جامعه زنان گفت: حقوق 
شهروندى در حوزه زنان مصداق هاى زيادى دارد 
كه محقق نشده، از جمله آن ها افزايش مرخصى 
زايمان است. مينو اصلانى گفت: منشور حقوق 
شهروندى نشان دهنده اين است كه بسيارى از 
كارهايى كه بايد تاكنون انجام مى شد، انجام نشده 
است.   وى ادامه داد: حقوق شهروندى اين بود كه 
زنان خانه دار از حقوق خود برخوردار شوند، اين 
بود كه به حقوق نجومى كه به تضييع حقوق مردم 
منجر شده، رسيدگى شود. رئيس بسيج جامعه 
زنان افزود: ما قانون اساسى داريم و بايد مشخص 
شود كه اين حقوق شهروندى چه نسبتى با قانون 

اساسى دارد.

رئيس كميسيون سلامت و
 محيط زيست شوراى شهر تهران: 

پديده زباله گردى تعمدى است
گروه اجتماعى - محمــود مصدق: رئيس 
كميسيون سلامت و محيط زيست شوراى شهر 
تهران، عملكرد شــهردارى پايتخت در مقابله با 
پديده شوم زباله گردى كودكان را زير سؤال برد 
و گفت: به نظر مى رســد در اين موضوع تعمدى 
وجــود دارد.  رحمت االله حافظى در نشســت با 
خبرنگاران گفت: نه تنهــا زباله گردى كودكان، 
بلكه موضوع زباله گردى قابل پذيرش نيست، بر 
همين اساس طى سه سال اخير براى مقابله با آن 
بسيار فرياد زدم، اما احساس مى كنم تعمدى در 
اين كار وجود دارد كه اين تلاش ها به نتيجه نمى 
رسد.  وى با تأكيد بر اينكه اگر شهردارى بخواهد 
براحتى مى تواند پديده زباله گردى را مهار كند ، 
تصريح كرد: اما بايد ديد چه كسانى از اين موضوع 
نفع مى برند و چرا شــهردارى با آن مبارزه نمى 
كند.  وى افزود: جمع آورى زباله نبايد به مناقصه 
گذاشته شود و شهردارى براى اين منظور از جيب 
مردم 500 ميليون تومان هزينه كند، بلكه بايد 
اين موضوع به مزايده بگذارد تا پيمانكار از طريق 
جمع آورى زباله كسب درآمد كند.  حافظى افزود: 
زباله ها در شهر تبريز بخوبى جمع آورى مى شود، 
بدون اينكه در سطح شهر يك سطل زباله وجود 
داشته باشد، بنابراين وقتى مى پرسيم چرا مثل 
اين شــهر عمل نمى كنيد، در پاسخ مى گويند، 
يعنى برگرديم به هشت ســال قبل! بله اگر خطا 

كرديد، از مردم عذر خواهى كنيد و برگرديد. 

رئيس مركز پيشگيرى و درمان اعتياد 
سازمان بهزيستى:

برخى كارتن خواب ها گورخوابى 
را ترجيح مى دهند

ايسنا: رئيس مركز پيشــگيرى و درمان اعتياد 
سازمان بهزيستى كشــور گفت:در حال حاضر 
بيش از 2500 مركز اقامتى بهزيستى در سطح 
كشــور وجود دارد كه افراد معتــاد بى خانمان 

مى توانند به اين مراكز مراجعه كنند. 
وى افزود: در چنين شرايطى اگر اين افراد باز هم 
به مراكز مراجعه نمى كننــد و رفتارهايى چون 
گورخوابى را ترجيح مى دهند، ناشى از رفتارهاى 
اعتيادى است، به طورى كه بعضى از اين افراد در 
فصل تابستان با وجود آنكه در كنار بوستان محل 
اقامتشان مركز گذرى يا شلتر وجود دارد، اما به 
اين مراكز مراجعه نمى كنند و ترجيح مى دهند 
در بوستان حضور داشته باشند، زيرا در مراكز و 
شلترها نمى توانند مواد مصرف كنند و رفتارهاى 

پرخطرشان را ادامه دهند.

معاون سازمان بهزيستى: 
بيش از 137 هزار دختر مجرد، 

سرپرست خانواده هستند
ايرنا: معاون اجتماعى سازمان بهزيستى كشور 
گفت: پنج و نيم درصد از دو و نيم ميليون زن 
سرپرست خانواده در كشور - معادل 137 هزار 
و 500 نفر- را دخترانى تشــكيل مى دهند كه 
هرگز ازدواج نكرده اند. حبيب االله مســعودى 
فريد افزود: اين دختران يا سرپرســت خانوار 
خود به صــورت تك نفره بوده يــا اينكه پدر و 
مادر سالمند يا خواهر و برادرى دارند كه بايد 
از آنان مراقبت كنند.وى اظهار داشت: براساس 
آخرين آمار، بيش از دو و نيم ميليون خانواده 
زن سرپرست داريم كه از اين دو و نيم ميليون، 
حــدود 71 درصد آنان به دليل فوت همســر، 

خانواده زن سرپرست شده اند.

مديريت هندبال  نياز به  دست هاى 
قوى تر دارد

ورزش/ آنچه كه اين روزها پيرامون هندبال 
ايران مى گذرد با آنى كه همين چند سال اخير 
از آن ســراغ داريم تفاوتى از زمين تا آسمان 

دارد. وضعيت آشفته و بى برنامه اى...

خط قرمز/  مردى تحصيلكرده كه در جريان 
كلاهبردارى از راه دور در دام شــياد تلفنى 
افتاده بود با مراجعه به دادسراى سعادت آباد 

ماجراى اين كلاهبردارى ...
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قربانى كلاهبردارى رايانه اى!
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چرايى  بيتوته كردن 
در قبرهاى نصيرآباد

وقتى تصاوير گورخوابان آرامستان (گورستان) نصيرآباد 
شــهريار را از رســانه ها ديدم، بدنم خيس عرق شد و به 
جاى آقاى رئيس جمهور، بيشــتر وزيران، استاندار البرز، 
فرماندار شهريار، شــهردار شهريار و شــهردار نصيرآباد 

خجالت كشيدم.
طى اين دو ســه روز از آقاى اصغر فرهــادى، كارگردان 
انساندوست ســينما، آقاى دكتر قاليباف شهردار تهران و 
آقاى سردار محسن رضايى، هر كدام پيام هايى درباره اين 

اتفاق يا پديده دلخراش و تأسف برانگيز منتشر شد.
اصغر فرهادى به نكته مهمى پرداخته بود كه من بارها در 
اين روزنامه آن را تذكر داده ام؛ لزوم اعزام بازرســان مورد 
اطمينان،متهور و بدون ملاحظه به اعماق جامعه و گزارش 
نابهنجارى هايى كه گريبانگير مردم است و او هم به نكته اى 
اشاره كرده كه اساساً در دولت كنونى مغفول و مهجور است.
هيچ گونه تماســى بين رئيس دولت و مردم وجود ندارد. 
دولت روابط عمومى ندارد، سازمان رسيدگى به شكايات 
روزمره مردم ندارد، بازرسان مخفى ندارد و سخنگوى دولت 

در ابهام گويى اسطوره منفى شده است.
هر روز بهاى آب و برق و تلفن و گاز را به بهانه هاى مسخره 
گران مى كنند و دولت ســكوت مى كنــد و حتى توضيح 
نمى دهد. روزهاست در مجلس صحبت از اين است كه چرا 
نماينده اى متن اظهارات تكان دهنــده وزير امور خارجه 
را افشــا كرده اســت. «چرچيل در جنگ جهانى دوم در 
يك ســخنرانى حقايق تلخى را به آگاهى مردم رساند و از 
آنان خواست فداكارى كنند و در آسمان و زمين و دريا با 

دشمن بجنگند.
مردم انگلســتان پذيرفتند در تمام مــوارد جيره بندى را 
رعايت كنند.در مصرف مايحتــاج صرفه جويى كنند و به 
جاى گوشــت گاو و گوساله و گوسفند و ســاير حيوانات 
گوشت خرگوش را كه زاد و ولد آن زياد است، بخورند و نان 
و شكر و چاى و تمام توليدات غذايى را به حداقل برسانند».
 امروز  دولت نمى تواند مردم را قانع كند، زيرا خود بهترين 
اسرافكار است. حقوق نجومى را قانونى و متعارف مى داند. 
ميلياردها تومان صرف مخارج غيرضرورى مى شود. با مردم 
رودربايستى دارد و نمى گويد دليل رسيدن بهاى برابرى 
دلار به 4150 تومان اقدام هاى تنبيهى دولت آمريكا و قرار 
دادن ايران در تنگناست و اينكه ايرانى ها براى واردات كالا 
از دوبى دلار مى دهند و هر چــه ارزش تومان ايران پايين 
بيايد، ايرانى ها بايد مبالغ بيشترى در ازاى دلار بيفزايند. اگر 
ايران دچار اين مضيقه است، چرا اين قدر اشيا و كالاهاى 
زايد و غيرضرورى از خارج وارد مى شــود. نگاهى به اقلام 
واردات بيفكنيد و ببينيد چه دست هايى در كار است كه 
دلار مدام در حال افزايش را به دلالان دوبى مى پردازند و 

اين اشياى تجملى و زايد را وارد مى كنند.
 خوابيدن پنجاه مرد و زن و كودك ايرانى در قبرهاى آماده، 
وزير راه و شهرسازى را بايد شرمگين كند كه طرح مسكن 

مهر را فاجعه مى خواند.
اگر به فرودســتان و مســتضعفان مجال داده مى شد 
از مسكن هاى ارزان اســتفاده كنند،   اين آبروريزى 
پيش نمى آمد. من شنيده ام فقيران قاهره در گورهاى 
خانوادگى مجلل شاهان واشراف عصر سلطنت فاروق 
مى خوابنــد.آن مقبره ها ســر پناهى بــراى بينوايان 
اســت، اما در گورهاى برهنه جز ســرما چــه اتفاقى 

فتد؟ مى ا
رئيس جمهور در كتاب زندگينامه خود اذعان مى كند، 
در چه شــرايط محروميت و فقر مى زيسته و از طبقات 
تهيدست كشــور برخاسته اســت، براى دوران طلبگى 
فقط روزى يــك تومان خرج صبحانه و ناهار و شــام او 
مى شــده، در طبقه پشــت بام اولين كانون خانوادگى 
خود را در اتاقى روى ســقف تشــكيل داده است. من 
وقتى كتاب زندگى او را خواندم، دچار تأثر شدم و وقتى 
كانديداى رياست جمهورى شــد، اميدها به خود دادم 
كه او درد مردم محروم را درك مى كند، متأسفانه پشت 
پنجره هاى كاخ طلايى تجملات قرار گرفته و دست كم 
بازرسانى را به اعماق جامعه اعزام نمى دارد كه وضعيت 

مردم عادى جامعه را به او گزارش دهند.
او به چند روزنامه كه از صبح تا شــام دست و پاى بلورين 
دولت را قربان صدقه مى روند، بسنده كرده و ناگهان گزارش 
انساندوستانه يك روزنامه از خواب خوش منشور شهروندى 

بيدارش مى كند.

یادداشت های ساعت ۲۵

خسرو معتضد

استاندار :بعيد مى دانم در تهران بى خانمان داشته باشيم
تسنيم:استاندار تهران درباره اين پرسش كه آيا در تهران بى خانمان وجود 
دارد يا خير، گفت: بى خانمان به آن معنى در تهران بعيد مى دانم. سيد حسين 
هاشمى با بيان اينكه مسأله نصيرآباد را بيش از اندازه بزرگ جلوه دادند، گفت: 
در اين زمينه بخصوص بحث بى خانمان بودن را مطرح كردند، در حالى كه اين 
افراد معتاد متجاهر بودند و جمع آورى شان جزو سياست اصلى ماست. هاشمى 
تصريح كرد: هر چند كه در شهرستان ها كمپ هاى خصوصى داريم، البته كمپ هاى 

ماده 16 نداريم كه بايد آن هم بتدريج ايجاد و تقويت شود.

فرار سربازها   12 درصد كاهش داشته است
فارس: فرمانده نيروى انتظامى گفت: براساس تجارب فرماندهان، ما مى توانيم 
بيش از 50 درصد از مشكل سربازان را حل كنيم.  سردار حسين اشترى افزود: 
طبق آمار، فرار سربازها در تهران 12درصد كاهش داشته است. اشترى ادامه داد: 
نوع رفتار كاركنان و فرماندهان ميزان فرار را كاهش مى دهد. به طور مثال در حال 
حاضر سربازى داريم كه 10 فرزند و سه زن دارد كه اگر اين چنين سربازانى فرار نكنند، 
گلى به جمالشان! فرمانده ناجا گفت: نظارت فرماندهان در رده ها در كاهش جرايم مى تواند 

بسيار مؤثر باشد و حتماً بايد نظارت فرماندهان بر رده ها صورت گيرد.

افراد معتاد متجاهر بودند و جمع آورى شان جزو سياست اصلى ماست. هاشمى 
تصريح كرد: هر چند كه در شهرستان ها كمپ هاى خصوصى داريم، البته كمپ هاى 

حاضر سربازى داريم كه 
گلى به جمالشان! فرمانده ناجا گفت: نظارت فرماندهان در رده ها در كاهش جرايم مى تواند 

قدس آنلاين: ميزان باسوادى از 48 درصد سال هاى 
پيروزى انقلاب، به 95 درصد رسيده و اين يعنى تا يكى 
دو سال ديگر ريشه بى سوادى از بن برچيده خواهد شد.

اين مطلب را على باقرزاده كه از اســفند سال 1389 
مسؤوليت ســازمان نهضت ســوادآموزى را به عهده 
گرفته، مى گويد. به گفته معاون وزير آموزش و پرورش، 
با تلاش 700 هزار نيروى آموزشيار و آموزش دهنده، 
سه هدف ويژه پيام تاريخى امام كه خواندن و نوشتن، 
رســيدن به اســتقلال فرهنگى از منظر آموزش هاى 
همگانى و تبديل ايران به يك مدرســه درحال تحقق 
اســت. رئيس ســازمان نهضت ســوادآموزى تلاش 
همكارانش را در اين ســازمان مفيد مى داند و معتقد 
اســت: اين تلاش ها ســبب شــده با وجود مشكلات 
اقتصادى و مسايل فرهنگى در سراسر كشور، خانواده ها 
به تحصيل اهتمام داشته باشند و به همين دليل هم نرخ 
برابرى ميان باسوادى زنان و مردان كه روزگارى بيش 

از 35 درصد بوده، حالا به كمتر از هشت درصد برسد.

وى توضيح مى دهد كه تقريباً همه مناطق روســتايى 
كشور، امكان باسوادى داشته اند و از نعمت خواندن و 

نوشتن اوليه بهره مند شده اند.
باقرزاده توضيح مى دهد: سالانه نزديك به 500 هزار 
نفر تحت پوشش اين سازمان قرار مى گيرند. كه از اين 
تعداد نيمى بى سواد مطلق هســتند و نيمى ديگر در 
دوره هاى توسعه و تحكيم سواد شركت مى كنند. يعنى 
سازمان نهضت سوادآموزى، نوآموزان را به حال خود 

رها نمى كند و براى تحكيم دانش آن ها هم برنامه دارد.
باقرزاده مى گويد: بودجه ما در ســال گذشــته 260 
ميليارد تومان بود كه 64 درصد از آن تخصيص يافت 
و اين يك سومى كه محقق نشــد سبب شد بخشى از 

تعهدات ما به سال 95 منتقل شود.
وى در ادامه توضيح مى دهد: درحقيقت پرداخت حق 

الزحمه هايمان با تأخير مواجه شد.
رئيس ســازمان نهضــت ســوادآموزى از تصويب 
بودجه 280 ميليــاردى مى گويد كــه تاكنون 55 
درصد آن محقق شده است و سپس ادامه مى دهد: 
اگر اين بودجه تخصيص كامل پيــدا نكند، ما براى 
فعاليت هاى سال 96 با مشكل و مسأله جدى مواجه 

خواهيم شد.
باقرزاده مى گويد: ما با بخش غيردولتى كار مى كنيم. 
وقتى مى گوييم نمى توانيم حق الزحمه بدهيم، يعنى 
نمى توانيم كار كنيم و در حقيقت وقتى حق الزحمه 

مى دهيم، يعنى دارد كارى انجام مى شود.

معاون وزير آموزش و پرورش در گفت و گو با «قدس آنلاين»:

ريشه بى سوادى تا 2 سال ديگر از بن برچيده خواهد شد

خبر

جامعه - محبوبه على پور: معضل بيكارى چنان 
بر اقتصاد كشور سايه افكنده كه كارشناسان دولتى 
نيز زنگ هشــدار اين بحران را به صدا درآورده اند. 
چنانكه دكتر مسعود نيلى، مشاور اقتصادى دولت 
تدبير و اميد معتقد اســت : با هجــوم يك ميليون 
نفرى متقاضيان كار مواجه هستيم كه بيشتر آن ها 
متولدين دهه 60 هستند و در سن 35 سالگى هنوز 

بيكارند. 
*آمارهايى كه اعتمادى به آن ها نيست 

بر اســاس مصوبه كميســيون تلفيق لايحه برنامه 
ششم توســعه، نرخ بيكارى براى سال آينده 12/6 
درصد تعيين شــده و دولت مكلف اســت در سال 
پايانى اجراى اين برنامه يعنى سال 1400 اين نرخ را 
تك رقمى كرده و به 8/6 درصد برساند، اين در حالى 
است كه صاحب نظران معتقدند، آمارهاى موجود از 

فضاى اشتغال چندان قابل اعتماد نيست. 
دكتر ابراهيم رزاقى، اقتصاددان در اين باره مى گويد: 
آمارهاى روشــنى از بيكارى كشور بيان نمى شود، به 
طورى كه دولت اين ميزان را دو يا سه ميليون نفر اعلام 
كرده و هيچ وقت اين رقم را تغيير نمى دهد. مجلس 
شــوراى اســلامى نيز اين رقم را حدود 7-6 ميليون 
مى داند. حال آنكه بر اســاس آمار رسمى حدود 33 
درصد جامعه شاغل هستند و آمار بيكاران حدود 12 
ميليون نفر بر آورد مى شود. البته به اعتقاد من، بنابر 
دلايل مختلف اين 12 ميليون نفر نيز كم محاســبه 

شده است.
*تقليد ناشيانه از سياست هاى سرمايه دارى

رزاقــى، اســتاد بازنشســته دانشــگاه با اشــاره 
به نقش سياســت هاى ســرمايه اى آمريكايى در 
سياســتگذارى هاى اقتصاد كشــور خاطرنشــان 
مى كند:در اواخر دهه 60 برنامه ريزان اين سياست ها 
را با عنوان «تعديل اقتصادى» در سياستگذارى هاى 
خود مــورد توجه قرار دادند كــه نتيجه آن 1500 
ميليارد دلار واردات به كشــور بود. همچنين ادعا 
مى شــد با 10 هزار دلار مى توان يك شغل پايدار 
ايجاد كرد و امكان راه اندازى 150 ميليون شــغل 

ميسر است ،اما امروزه 
همين افراد معتقدند 
بــا 20 هــزار دلار 
مى توان به اين هدف 
رسيد و نتيجه آن نيز 
راه اندازى 75 ميليون 
شغل است. حال آنكه 
بنابر آمار رسمى 12 
ميليون شغل بيشتر 

ايجاد نشــده كه البته بنابر شواهد موجود، نيمى از 
آن ها مشــاغل دلالى اســت، زيرا امروزه بيشترين 
سود در دلالى، احتكار و برج سازى حاصل مى شود و 
دولت ها نيز در دريافت ماليات از اين بخش ها موفق 
عمل نكرده اند، پس ســرمايه ها به اين سو هدايت 
شدند. وى ادامه مى دهد: مطابق قانون اساسى، نظام 
اقتصادى كشور بر پايه ســه بخش دولتى، تعاونى 
و خصوصى تعريف شــده كه دليــل اهميت بخش 
تعاون اين است كه مانع تبديل دولت به كارفرماى 
مطلق شود و يا عرصه اشتغال در اختيار روش هاى 
سودانگارانه بخش خصوصى قرار گيرد، زيرا اين رويه 
به تكاثر ثروت منجر مى شود، چالشى كه امروز در 

كشور شاهد آن هستيم.
رزاقى با درخشــان خواندن اصل 43 قانون اساسى 
مى افزايد: طى اين اصل بر دسترســى همگانى به 
كار،آموزش و بهداشــت توجه شده است.مردم نيز 
اميدوار بودند اين اصول و فرامين امام راحل ومقام 
معظم رهبرى در مقوله گسترش عدالت اجتماعى 
پياده شود. همچنين تمام مســتضعفان جهان به 
دليل همين مقوله علاقه مند به پيروزى كشــور ما 
هستند، در واقع ما درجهان از لحاظ سياسى قوى 
ظاهر شــديم، اما از نظر اقتصادى با كاستى هايى 
مواجه بوديم، زيرا چهار دولت به اصول قانون اساسى 
بى توجه بوده اند. به طورى كه اقتصاد كشور به سوى 
واردات بى رويه پيش رفت و اين روند اقتصاد كشور 
را به زمين زد، به طورى كه حتى توليد كنندگان به 

دلالى روى آورده و به واردات پرداختند. 

دكتر بهنام ملكى، اســتاد دانشــگاه نيز با اشاره به 
اينكه بيكارى به عنوان سكته روانى، دردى فراگير 
در جهان است، مى گويد: دركشور ما دلايل مختلفى 
براى بروز اين چالش وجود دارد كه مى توان به نبود 
راهبرد مطلــوب اقتصادى و درآمدهــاى رانتى در 
اقتصاد ملى اشاره كرد.از اين رو افرادى در فضاهاى 
اقتصادى نازا از درآمدهاى چشــمگيرى برخوردار 
شــدند و گروهــى 
ديگــر در مشــاغل 
مولد درآمد چندانى 
كســب نكردند، زيرا 
جــدى تريــن منابع 
درآمدى كشور يعنى 
درآمدهــاى نفتى به 
گونه اى توزيع شــده 
كه فعاليت هاى مولد 

را حمايت نمى كند.
*تحصيلكرده ها بيكارترند

بنابر آمار 41 درصد بيكاران را تحصيلكرده ها تشكيل 
مى دهند. دكتر رزاقى با اشــاره بــه فريب خوردن 
مردم براى تحصيل در دانشــگاه ها تأكيد مى كند: 
بيشتر آموخته هاى دانشــگاه ها براى مدرك بوده و 
تأثيرى در كســب مهارت و تخصص نداشته است، 
زيرا مراكز آموزشى ما به اين ســو رفتند كه از اين 

طريق پول دار شوند.
دكتر ملكى نيــز مى گويد: بخشــى از اين معضل 
به دليل نبود راهبرد كارآمد اقتصادى اســت، زيرا 
عمده اشتغال ما سنتى است و اين عرصه نيز دانش 
بنياد نيست. بخشى از مســأله نيز به نظام آموزشى 
مربوط مى شود، زيرا نيروى تربيت يافته نمى تواند 
توقعات فضاى كسب و كار را برطرف سازد. همچنين 
رشــته هاى نوين و كارآفرين در جامعه ما از عمق 
و اثرگــذارى كافى برخوردار نيســتند. نكته ديگر 
براساس ساختار موجود براى مشاغل نوين و دانش 
بنياد گاه قوانين و چارچوب هايى تعريف مى شــود 
كه ســبب محدوديت عملكرد آن هاست. از اين رو 

در حوزه اشتغال نيازمند تدوين يك سند راهبردى 
جديد هستيم .

*رواج تفكر من سالارى 
در حال حاضر از جمعيــت 78 ميليون و 800 هزار 
نفرى كشور 22 ميليون نفر شاغل هستند. چنانكه با 
اشتغال 27 درصدى جمعيت به ازاى هر فرد شاغل 

بيش از دو نفر فاقد شغلند.
دكتر رزاقى با اشاره به پيامدهاى اجتماعى بيكارى 
مى افزايد: در اوايل انقلاب 90 درصد افراد استخدام 
رسمى بودند، حال آنكه امروزه 90 درصد شاغلان 
استخدام رسمى نيستند، زيرا سال هاست كه شاهد 
استخدام هاى پاره وقت و قراردادى هستيم كه عمر 
بسيارى از اين قراردادها بسيار كوتاه است. همچنين 
شــاهد رواج قراردادهاى سفيد امضايى هستيم كه 
دســت كارفرما را براى اعمال نظر در قراردادها باز 
مى گذارد، چنانكه گاه هفت هشت ماه دستمزدى 
پرداخت نمى شود. نكته ديگر اينكه به دليل بيكارى 
در سنين بالا درصد بســيارى از جمعيت كشور از 
حمايت هاى اجتماعى همانند بيمه و يا مستمرى 

دوران بازنشستگى محروم هستند. 
اين كارشناس با تأكيد بر ترويج تفكر «من سالارى» 
مبتنى بر سود، لذت و ثروت افزون تر در جهان امروز 
مى گويد: ديگر امروز مردم براى خود نيازى تعريف 
نمى كنند، بلكه اين رسانه ها و سياستگذاران هستند 
كه نيازها را القا مى كنند. اين گونه ابزارهاى موجود به 
تربيت دوباره بزرگسالان مشغولند، بنابر اين انسان ها 
در تلاشــند كه كار كنند، پول درآورند و صرف اين 
نيازهاى نوبه نو ســازند. به طورى كه گاه اين روند 
پرقدرت تاجايى ادامه پيدا مى كند كه مديران جامعه 
نيز براى پاسخ به اين نيازها تن به انواع فعاليت هاى 
تبهكارانــه مى دهند. البته مجازاتــى هم براى اين  
رفتارها وجود ندارد و حتى مســؤولان كشــور اين 
افراد را مجرم و فاسد نمى دانند. بنابراين چرا بايد به 
دنبال اشتغالزايى بود؟ چرا بايد سرمايه هاى كشور 
را در عرصه توليدى به جريان انداخت كه فقط 20 

درصد سود دارد؟

3000737274
سامـانـه پيـامكـى
 صـفـحه اجـتماعى

انتقادها، پيشنهادها و ايده هاى خود را از 
طريق  اين پيامك 

به گروه اجتماعى ارسال فرماييد.

بررسى وضعيت اشتغال زايى در گفت و گو با دو استاد دانشگاه

ناتوانى  بازار سنتى در برابر  يك ميليون متقاضى كار

دكتر بهنام ملكى

دكتر ابراهيم رزاقى
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دانشگاههاچگونهسالجدیدراشروعمیکنند

قطره چکانی بودجه برای 10دانشگاه برتر
چشــم انتظاری  فرهنــگ/فاطمهزارعی
دانشــگاه های برتر برای بودجه 96 به سر آمد 
و وقتــی آنها از جزییات لایحه بودجه ســال 
آینده مطلع شــدند و سهمشان از این کمک 
دولت مشخص گشت، آه از نهادشان برخاست. 
سوغاتی دولت برای دانشگاه های برتر چندان 
هم طعم شــیرینی ندارد.  شیب بسیار  ملایم 
افزایــش بودجه دانشــگاه های برتر در لایحه 
پیشــنهادی دولت نشــان از آینــده ای مبهم 
برای این چرخ دنده هــای اصلی آموزش عالی 
دارد. هرچند باید به چکش کاری مجلســی ها 
و وزارت علــوم در ســازمان برنامــه و بودجه 
دلخــوش کرد اما بــه قول قدیمی ها ســالی 
که نکوســت از بهارش پیداســت.  بر اساس 
تازه تریــن اعــلام وزارت علوم دانشــگاه های 
اصفهان، تبریز، تربیت مدرس، تهران، شــهید 
بهشــتی، شــیراز، صنعتی امیرکبیر،  صنعتی 
اصفهان، صنعتی شریف و فردوسی مشهد در 
لیســت برترین های آموزش عالی قرار دارند. 
در واقع این 10 مرکز بزرگ آموزشــی کشور 
ســهم بــزرگ 75 درصدی تولیــد علم را در 
کشــور عهده دار هســتند.  بر اساس آنچه که 
از لایحه دولت استنباط می شود، رشد بودجه 
این دانشگاه ها تنها بین 9 تا 10 درصد در نظر 
گرفته شده است؛ رشدی که در بدترین حالت 
ممکن کفاف حقوق و دســتمزد ســکانداران 
علمی  و کارکنان این دانشــگاه ها را نمی دهد. 
این میزان افزایش در واقع برای دانشگاه های 

برتر »هیچ« محسوب می شود. 

 خوش شانس های آموزش عالی 
با یک نگاه اجمالی به ردیف بودجه دانشگاه ها، 
تنهــا یک خوش شانســی در ایــن جداول به 
چشــم می خورد و آن، افزایش مناسب بودجه 
برای دانشــگاه های کوچک اســت که به نظر 
می رسد نســبت به دانشگاه های برتر وضعیت 
بهتری دارند. اما باید دانست باری که بر دوش 
دانشگاه های بزرگ و برتر است کمتر بر عهده 
کوچک ترها قرار دارد. بنابراین گلایه رؤســای 

دانشگاه های برتر نخســتین گام برای شروع 
اعتراضی بزرگ به دولتمردان بود. 

در گلایه های رؤسای دانشگاه ها کلیدواژه هایی 
مثــل کاهش فعالیت های علمــی  و فرهنگی، 
عدم دســتیابی به اهداف علمی  و آموزشــی، 
رشد کمتر از متوسط بودجه برای دانشگاه های 
برتر، عدم بین المللی سازی دانشگاه ها با سهم 
ناچیز از بودجه، عدم طرح ریزی مناسب برای 
بودجه دانشگاه ها، اعمال اصلاحات اساسی در 
رقــم بودجه، عدم اختصــاص امتیاز خاص به 
دانشــگاه ها و ده ها اعتــراض و گلایه دیگر به 

چشم می خورد. 

 بودجه چگونه طرح ریزی شد؟ 
محمدحســین امیــد، معــاون اداری و مالی 
وزیر علوم، پس از شــنیدن صــدای اعتراضات 

دانشــگاه ها و انتشــار اخباری مبنی بر رشــد 
بسیار اندک این بخش از بودجه، اعلام کرد که 
ردیف های بودجه دانشــگاه ها مشمول افزایش 

برای ســال 96 بر مبنای مدل برآورد اعتبارات 
هزینه هــای آموزشــی، پژوهشــی، فرهنگی و 
رفاهی شده اند. اما وی تأکید دارد که 50 درصد 
اعتبارات دانشگاه ها تا پایان برنامه ششم توسعه 
از محــل درآمدهای غیــر از کمک های دولتی 
یعنی درآمدهای اختصاصی تأمین شود و تمام 
دانشــگاه هایی که فعالیت های مناسب علمی  و 
پذیرش دانشــجو داشــته اند، از افزایش بودجه 
بهره مند شوند. در همین باره محمدباقر نوبخت، 
سخنگوی دولت، پیش از این گفته بود: با توجه 
به تعداد دانشجو و فعالیت های دانشگاه ها قیمت 
تمام شــده در دولت محاســبه و بر این پایه در 

بودجه ریزی عملیاتی، اقدام شده است. 
رســم بر آن اســت که پس از اعــلام بودجه 
پیشــنهادی دولت برای ســردمداران آموزش 
عالی، چراغ امید دانشــگاه ها بر در کمیسیون 

آموزش و تحقیقات مجلس شــورای اســلامی 
 آویخته شــود تا بلکه این نماینــدگان بتوانند 

مطالبات دانشگاه ها را از دولت طلب کنند. 
میرحمایت میرزاده، عضو این کمیسیون، در این 
باره می گوید: نمایندگان مردم در کمیســیون 
آموزش و تحقیقات مجلس با هماهنگی یکدیگر 
در تلاش هســتند تــا اقداماتی بــرای افزایش 
بودجه دانشگاه های برتر انجام دهند. با توجه به 
محدودیت های مالی دولت اگر قرار باشد بودجه 
بخشی از کشور افزایش یابد، باید از بخش دیگر 
بودجه کم کرد. وی ادامه می دهد: بنابراین بهتر 
است تا زمان ارایه پیشنهادات کمیسیون آموزش 
در صحن مجلس، ســخنی از این تصمیمات به 
میان آورده نشود اما همه اعضای کمیسیون در 
تلاش هستند تا دانشگاه ها سال 96 را با دست 

خالی و اعتبارات اندک آغاز نکنند. 
به گفته ســخنگوی کمیسیون آموزش، اعضای 
کمیســیون با وزارت علوم در تعامل هستند تا 
بهترین شرایط مالی برای دانشگاه های بزرگ در 

بودجه 96 شکل گیرد. 

 زنگ خطر در آموزش عــالی به صدا 
در آمد 

دانشــگاه های بــزرگ در گــذر از دولت های 
مختلــف همواره با کســری بودجــه و عدم 
تخصیــص 100 درصد در انتهای هر ســال 
مواجه هســتند؛ امری که متأســفانه تبدیل 
به یک سنت شــده، هر ساله بخش زیادی از 
پروژه هــای مهم عمرانی، حقوق و دســتمزد 
استادان و تسویه بدهکاری دانشگاه ها به مراکز 
دیگر روی هم انباشــت گشته و آه از نهادشان 
بلند کرده اســت. با این حال، مبلغ یک هزار 
میلیارد تومان به همه دانشــگاه ها اختصاص 
یافــت و آنها باید تا پایــان دی ماه بدهی های 
خود را تسویه کنند.  این سهم اندک از بودجه 
زنگ خطر بســیار جدی برای کشــور از نظر 
علمی  است. خطری که اگر صدای آن به گوش 
دولتی ها نرسد پیامدهایی به مراتب خطرناک تر 

از سال های گذشته به دنبال دارد.

فرهنگ

تسنیم:سیــدجواد 
ابطحـــی عضـــــو 
کمیسیون آموزش و 
تحقیقات مجلـس از 
دستور محمـدمهدی 
این  رئیس  زاهــدی 
به دبیر  کمیســیون 
این کمیسیون برای فراهم کردن مقدمات تشکیل 
کمیته ویژه بررســی پرونده تحصیلی حســین 

فریدون برادر رئیس جمهور خبر داد. 
وی با بیان اینکــه هم اکنون نمایندگان مجلس 
در حال بررســی برنامه ششم توسعه هستند و 
کمیسیون های تخصصی مجلس تشکیل جلسه 
نمی دهند، گفت: در اولین جلسه ای که کمیسیون 
آموزش در آیندة نزدیک دارد، این کمیته تشکیل 
شده و اعضای آن برای بررسی پرونده تحصیلی 

حسین فریدون مشخص می شوند. 

رسیدگی به پرونده »فریدون« 
اســاس  بر  مهــر:
مؤسســه  ارزیابــی 
عنوان  »سایمـاگو«، 
دانشگاه های  برترین 
ایــــران در ســـال 
۲016 بــه ترتیــب 
تهران،  به دانشــگاه 
علوم پزشکی تهران و صنعتی شریف اختصاص 
یافت. بنابر آمار منتشرشده در پایگاه علم سنجی 
»سایماگو«، کشــورمان رتبه نخست تولید علم 
در منطقــه غرب آســیا را دارد. گفتنی اســت 
»سایماگو« شرکتی فناورمحور است که شهرتی 
جهـــانی در زمینـه تحلیـل و ارزیابی اطلاعات 
علمی  دارد.  این شرکت همـــواره ارتبـــاطی 
تنگاتنـگ بـا شـرکای بـین المللـی از حوزه های 
نشر، تهیه کنندگان اطلاعات علمی، دانشگاه ها و 

کارگزاران دولتی داشته است. 

معرفی برترین دانشگاه های ایران
ایسنا: سه  شنبــــه 
1۴ دی ماه از ساعت 
پنجمین   17 تا   15
»کتابنوش«  نشست 
تبــادل  مرکــز  در 
دعوت  بــا  کتــاب 
از ابراهیــم فیــاض 
و کامران صحت به آثار ترجمه شــده از دونالد 
ترامپ در ایران می پردازد. دونالد ترامپ، پیروز 
یکی  آمریکا،  ریاســت جمهوری  اخیر  انتخابات 
روانشناسی موفقیت  نام آشنای  نویسنده های  از 
بوده اســت. اکنون این ســؤال جای طرح دارد 
که مخاطبان ایرانی از ســوی کدام نویسنده ها 
در حــال تغذیه هســتند و چه افــرادی تهیه 
خوراک فکری برای جامعه ما را بر عهده  دارند. 
این نشست به طرح همین پرسش می پردازد و 
تأثیرات فکری و فرهنگی آن را بررسی می کند. 

بررسی کتاب های دونالد ترامپ 
فارس: زهرا شجاعی 
تلویحــاً انتخــــاب 
مسجدجامعی  احمد 
رئیس  عنــوان  بــه 
را  ملــی  کتابخانــه 
زهرا  کــرد.  تأییــد 
شــجاعی، یکــی از 
گزینه های ریاســت سازمان اســناد و کتابخانه 
ملــی، درباره گزینه نهایی اظهار داشــت: ظاهراً 
آقای مسجدجامعی انتخاب نهایی برای ریاست 
کتابخانه ملی هســتند و بسیار هم فرد شایسته، 
نیکو، اصلح، آشــنا به فرهنگ و آشــنا به کتاب 
شمرده می شــوند. از چند ماه پیش که صالحی 
امیــری به وزارت ارشــاد رفــت، کتابخانه ملی 
همچنان با مسؤولیت و مدیریت او اداره می شد 
اما شنیده ها حاکی از آن است که به زودی احمد 
مسجدجامعی برای این سمت معارفه خواهد شد. 

مسجدجامعی در راه کتابخانه ملی

کوتاه و خواندنی

تسنیم:مسؤول شبکه مرکــزی خادمین ســتاد مرکزی راهیان نور کشور از 
ثبت نام بیش از 6 هزار و 500 خادم جدید از سراســر کشور برای خدمت به 
زائــران راهیان نور جنوب در ایام نــوروز 96 خبر داد.  محمد حاجی رحیمی  
گفت: تا کنون بیش از 35 هزار خادم داوطلب در سال های اخیر برای خادمی 
 در مناطــق عملیاتی شــمال غرب، غــرب و جنوب ثبت نــام کرده  اند که در 
آخرین مرحله ثبت نام، بیش از 6500 نفر برای خادمی  در راهیان نور جنوب 
کشــور نام نویسی کرده اند. وی با اشاره به مراحل گزینش و ارزیابی خادمینی 
کــه به تازگی ثبت نــام نموده اند، اظهار کرد: پس از اتمام مراحل نام نویســی 
خادمین، مرحله فراخوان و ارزیابی خادمین جدید از ۲5 آذرماه توسط کمیته 
خادمین شهدای استان ها آغاز شده است. در این مرحله با توجه به محدودیت 
ظرفیت پذیرش خادم، خادمین بر اســاس اولویت  اعزام و مصاحبه انتخاب و 
به کارگیری خواهند شد.  خادمین پس از پذیرفته شدن در مرحله ارزیابی، بر 

اساس نیاز برای خدمت به زائران حضور پیدا خواهند کرد. 

فرهنگ مقاومت

ثبتنام6هزارو500خادم
راهیاننورجنوب

فرهنگ:دبیر شــورای برنامه ریــزی و هماهنگی و ســخنگوی پایتخت 
فرهنگی جهان اســلام گفت: همزمان با آغاز سال ۲017 با سفر وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی به مشهد برنامه های پایتخت فرهنگی جهان اسلام در مشهد 
آغاز می شــود. سید سعید سرابی افزود: در آغاز ســال میلادی فردا 13 دی 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی، استاندار خراســان رضوی و اعضای شورای 
سیاســتگذاری و برنامه ریزی مشــهد ۲017 به حرم مطهر رضوی مشــرف 
می شوند. وی خاطرنشــان کرد: در ادامه این برنامه ها زنگ پایتخت فرهنگ 
اســلامی در یکی از مدارس مشــهد با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و 
اســتاندار خراســان رضوی به صدا در خواهد آمد. او با اشاره به رونمایی یک 
المان در این روز، گفت: المان پایتخت فرهنگ اسلامی در میدان شهدا پس از 
این که زنگ ۲017 نواخته شد با حضور مسؤولان رونمایی می شود. افتتاحیه 
پایتخت فرهنگی جهان اسلام، 5 بهمن ماه با حضور 13 تن از وزرای فرهنگ 

کشورهای اسلامی در مشهد برگزار می شود.

فرهنگ عمومی

آغازبرنامههای
مشهد2017ازفردا

گفت و گو

نویسندهوپژوهشگردفاعمقدس:
خاطرهنویسیجنگ

فقطپیادهکردننوارنیست

فرهنــگ/خدیجهزمانیان نصــرت الله محمــودزاده، رزمنده 
و نویســنده آثار دفاع مقدس، در پاســخ به این ســؤال که در حال 
حاضر جای چه چیزی در ادبیات دفاع مقدس خالی ا ســت و شــما 
چه انتقادی به نویســندگان و ناشــران این حوزه دارید، پاسخ داد: 
بزرگ ترین معضل ادبیات دفاع مقدس امروز تکراری نویسی و افتادن 
در دام نوشــتن خاطره های غیرهنرمندانه ای است که نویسنده فکر 

می کند ادبیات نابی خلق کرده است. 
او افــزود: بعضــی خاطره نویس هــای امروزِ دفاع مقــدس چون از 
پیشــینه مطالعاتی لازم برخوردار نیســتند، ادبیات ناب و حرفه ای 
را نمی شناســند و تصور می کنند با پیاده کــردن نوار و گفت وگو با 
اطرافیان یک شهید می توانند خاطره بنویسند و ادبیات خلق کنند. 
این نویســنده با بیان اینکه ادبیــات حرفه ای در حوزه دفاع مقدس 
با تحقیق های میدانی میسر می شود، معتقد است یک خاطره نویس 
علاوه بــر تحقیق باید درباره ســوژه مورد نظرش بــه اندازه کافی 
مطالعــه کند چون در گفت وگو با چند آدم حاشــیه ای ادبیات ناب 
خلق نمی شــود. ورود به همین فضا است که ادبیات دفاع مقدس را 
دچار رخوت کرده و آن را به سمت شعاری نویسی  سوق داده است. 

محمودزاده افزود: آقای نویســنده به جای اینکه درباره یک شهید 
دســت به تحقیق میدانی بزند با افرادی گفت وگو می کند که اصلًا 
در جنگ حضور نداشــته و در حاشــیه بوده اند و حالا به دنبال این 
هســتند که در اثری خودشــان را همراه شهیدی مطرح کنند. این 
افراد از طریق این تظاهر به همراهی می خواهند برای خود رزومه ای 
درست کنند تا از آن استفاده کنند و بشوند وزیر و نماینده مجلس! 
محمودزاده همچنین گفت: همین آدم ها در زمان جنگ در حاشیه 
بودند و حالا هم برای دفاع مقدس حاشیه  سازی می کنند؛ در حالی 
که آدم های مؤثر در جنگ الان در حاشــیه هستند و از دیده شدن 
می گریزند. اتفاقــاً ادبیات، امروز باید از اینها بنویســد؛ از آدم های 
حاشــیه ای امروز که زمانی در جنگ تأثیرگذار بودند و از آن دفاعی 
مقدس ســاختند.  وی با بیان اینکه نویسندگان حق دارند به سمت 
خلق ادبیــات ناب جنگ نروند، معتقد اســت: در حال حاضر هیچ 
نهاد و ارگانی از این گونه ادبیات حمایت نمی کند. برای چه کســی 
مهم اســت که به دنبال خلق اثری باشــد که نویسنده اش به دنبال 
مصاحبه و گفت وگو نگردد و در پی کشــف تفکر شخصیت سوژه ای 
مثل شــهید باکری باشــد؛ اثری که مخاطب بعد از پایان آن بداند 
چرا شهید باکری در آن برهه زمانی آن گونه فکر می کرده و تصمیم  
می گرفته اســت. شــهید باکری را مثال زدم چون او فرمانده لشکر 
بود و ویژگی هایی داشــت که هیچ کس به آنها نپرداخته اســت. او 
از آن دســته افرادی بود که دوست داشــت گمنام بماند و اصلًا به 
دنبال قهرمان شــدن نبود. اما نویســنده هایی که در مورد او کتاب 
نوشته اند، در آثارشان از این شهید یک قهرمان ساخته اند. نمی دانم 
چــرا بعضی نویســنده های امروز برخلاف میل باطنــی فرماندهان 
جنگ و یا بســیجیان آن زمان قلم می زنند. شــاید چون به دنبال 
قهرمان پروری هســتند و می خواهند آنچه خودشان می پسندند را 
در قالب شــخصیت باکری و یا همت تصویــر کنند. به همین علت 
دست به نوشتن و انتشار خاطرات تحریف شده درباره یک شخصیت 
مؤثر در جنگ می زنند. در حالی که نویسنده دفاع مقدس نباید در 
ادبیاتی که خلق می کند به دنبال شخصیت سازی باشد بلکه او باید 
شخصیت یابی کند.  نویسنده »مرثیه حلبچه« با بیان اینکه جاهای 
خالــی زیادی در ادبیات دفاع مقدس مــا وجود دارد، گفت: با همه 
درخشــش هایی که در سال های دفاع مقدس داشتیم اما فعلًا نه در 
مورد فتح خرمشهر اثر شایسته ای داریم و نه در خصوص سقوط آن. 

نکته
بودجه دانشــگاه های بــزرگ در 
لایحه پیشــنهادی دولــت تنها به 
انــدازه پرداخت حقــوق کارکنان 
و اســتادان این دانشگاه هاست، 
 ایــن مســـــأله باعـــث نگرانــی 
دســت اندرکاران آمــوزش عالی 
شــده و ممکن اســت این اتفاق 
باعث کاهش رشد علم در کشور 

شود
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گــزارش

هــنر

تسنیم: کارگردان سریال »حضرت موسی)ع(« گفت: متأسفانه صدا و سیما 
به خاطر کمبود بودجه نمی تواند برای ســاخت این ســریال هزینه کند و اگر 

نتوانیم بودجه را تأمین کنیم، آن را به بخش خصوصی می بریم. 
جمال شورجه افزود: روند ساخت سریال هیچ پیشرفتی نداشته و ما هنوز به 
دنبال تأمین اعتباری از نهادهای دولتی و خصوصی هستیم تا بتوانیم مراحل 
ســاخت این سریال را هرچه ســریع تر آغاز کنیم. وی تأکید کرد: ما در حال 
مذاکره با بخش خصوصی و نهادهای انقلابی هستیم تا بتوانیم بودجه لازم را 
برای شــروع این پروژه تأمین کنیم و اگر بتوانیم این کار را انجام دهیم، سال 
آینده این پروژه را کلید خواهیم زد. اگر نتوانیم برای این سریال تأمین بودجه 
کنیم لاجرم آن را در شبکه نمایش خانگی و بخش خصوصی خواهیم ساخت 
و 3 نسخه ســینمایی از آن در خواهیم آورد. وی درباره بازیگر نقش حضرت 
موســی)ع( اعلام کرد: هنوز به گزینه خاصی نرســیده ایم ولی در تدارک این 

هستیم که بازیگر جدیدی  را معرفی کنیم.

تلویزیون

تلویزیون بودجه ندهد به 
بخش خصوصی می رویم

مهــر: در یک فیلــم زندگینامه ای کــه بر مبنــای زندگی رونالــد ریگان 
رئیس جمهور اسبق آمریکا ساخته خواهد شد، احتمال زیادی وجود دارد که 
نیکلاس کیج در نقش او جلوی دوربین برود. این بازیگر که برای نقش آفرینی 
در فیلم »ترک لاس وگاس« برنده جایزه اســکار شــده، با پیشنهاد بازی در 
نقش چهلمین رئیس جمهور آمریکا مواجه شــده است. درباره این فیلم هنوز 
اطلاعات بیشــتری ارایه نشده و روشن نیســت که کارگردانی، نویسندگی یا 
تهیه آن بر عهده چه کسانی است. سخنگوی کیج نیز با تأکید بر اینکه هنوز 
برای پیش بینی روند تولید فیلم خیلی زود اســت، ســعی کرد نشان دهد که 
کیج تصمیمی در این باره نگرفته اســت. پیش تــر رجینالد گرین در »بانوی 
آهنین« در نقش ریگان بازی کرد و آلن ریکمن در »پیشــخدمت« در نقش 
او ظاهر شــد. رونالد ریگان از دهه ۱۹3۰ کارش را در هالیوود شــروع کرد و 
رییس انجمن بازیگران آمریکا در دهه ۱۹۵۰ شــد. او ســال ۱۹۶۶ فرماندار 
کالیفرنیا شد و دو دوره رئیس جمهور آمریکا بود و در ۹3 سالگی درگذشت.

سینما

دعوت از نیکلاس کیج 
برای ایفای نقش ریگان

کدام کارگردان ها برای اولین بار به جشنواره می آیند؟

سودایسیمرغدرسرفیلماولیها

انتقادهای فخیم زاده روی آنتن زنده: 
سانسور باعث شد تا ژانر پلیسی خفه شود 

 هنر/ صباکریمی   در حالــی که 2 ماه تا 
آغاز برپایی جشــنواره فیلم فجر امسال باقی 
مانده اما هنوز گروه هایی مشغول فیلمبرداری 
و ادامــه مراحــل فنی فیلم خود هســتند. از 
طرفی دیگر، امســال برای فیلم اولی ها اتفاق 
ویژه ای افتاده و آن هــم حذف بخش نگاه نو 
و ادغامش با بخش ســودای سیمرغ است. به 
گفته محمد حیدری، دبیر جشنواره، برخلاف 
آنچه بســیاری فکر می کننــد بخش نگاه نو و 
فیلم اولی ها از جشنواره حذف نشده بلکه ادغام 
این بخش با سودای سیمرغ به بهتر دیده شدن 
فیلم اولی ها کمک بســیاری کرده و شرایطی 
فراهم شــده تا علاوه بر رقابت فیلم اولی ها در 
بخش سودای سیمرغ، امکان دیده شدن همه 
آثار حتی فیلم هایی هم که به سودای سیمرغ 

راه پیدا نمی کنند، فراهم شود. 
امســال بین 22 تا 33 فیلم در بخش سودای 
ســیمرغ حضور دارد که هیــأت انتخاب، این 
تعداد را از بین ۴۴ فیلم گزینش خواهند کرد. 
در این صورت فیلم های اول هیچ محدودیتی 
ندارند و بر اســاس تصمیم هیــأت انتخاب و 
ویژگی های فنی و محتوایــی، هر تعداد فیلم 
اول یــا هنر و تجربه و یا فیلم های حرفه ای در 
رقابت نهایی سودای سیمرغ می توانند حضور 
یابند. اما در نهایت، فهرســت قطعی و رسمی  
فیلم های برگزیده هیأت انتخاب تا ۱۷ دی ماه 

اعلام می شود. 

 یکفیلماولیمشهور
فیلم سینمایی »ساعت پنج عصر« اولین ساخته 
بلند مهران مدیری اســت که داستان زندگی 
فردی را از یک صبح تا عصر روایت می کند که 
آن روز آخرین فرصتش است و باید کاری انجام 
دهد. ســیامک انصــاری، آزاده صمدی و امیر 
جعفری بازیگران این فیلم هســتند. »ساعت 
پنج عصر« هنوز در مرحله فیلمبرداری اســت 
و با این اوصاف بایــد گفت که مدیری فرصت 
زیادی برای ثبت نام در جشنواره نخواهد داشت. 
»خرگیــوش« بــه کارگردانی مانــی باغبانی 

فیلم دیگری اســت که مراحل تولید را پشت 
سر گذاشته اســت. فیلمبرداری این فیلم بهار 
امسال در ســکوت خبری انجام شد. همچنین 
اســماعیلی فرم حضور این فیلم در جشنواره 
فجر را هم پر کرده اســت. بابــک حمیدیان، 
ســیامک انصاری، جواد عزتی، مینا ســاداتی، 
همایون ارشــادی و امید روحانی در این فیلم 
بازی می کنند.  »مــادری« به کارگردانی رقیه 
توکلی آماده نمایش اســت و  هانیه توســلی، 

نازنین بیاتی،  ملیســا ذاکری و هومن ســیدی 
از بازیگــران آن هســتند.  »یــک قناری یک 
کلاغ« بــه کارگردانی اصغــر عبداللهی فیلم 
دیگری اســت که نسخه نهایی آن به دبیرخانه 

جشنواره تحویل داده شده است.  

 ایتالیاایتالیا
»ایتالیــا ایتالیا« فیلمی  بــه کارگردانی کاوه 
صباغ زاده در ژانر کمدی است. حامد کمیلی، 
سارا بهرامی، فرید سجادی حسینی، همایون 
ارشــادی و... در ایــن فیلم بــه ایفای نقش 

می پردازند. 
»بیســت و یــک روز بعد« ســاخته ســید 
محمدرضا خردمندان به تهیه کنندگی باشگاه 
فیلم ســوره حوزه هنری، ملودرامی  اجتماعی 
درباره زندگی نوجوانی به نام »مرتضی« است 
که در راه تحقق آرزوی ناکام پدرش، با چالش 

بسیاری روبه رو می شود. ساره بیات، حمیدرضا 
آذرنگ، امیرحسین صدیق، مهدی قربانی و... 
بازیگران این فیلم هســتند. این اثر در مرحله 

جلوه های ویژه است. 
»شــکلاتی« اولین فیلم بلند سهیل موفق در 
ژانر کودک و نوجوان اســت. این فیلم آخرین 
مراحل تدوین را پشــت سر می گذارد. »رقص 
پا« اولین ساخته مزدک میرعابدینی هم یک 
فیلم اولی دیگر است. داســتان درباره زندگی 
یک معلم تئاتر اســت که با ماجراهایی روبه رو 
می شــود. حمیدرضا پگاه، افســر اسدی، نگار 
عابــدی و... در این فیلم بــازی می کنند. این 
اثر در مرحله صداگذاری و ســاخت موسیقی 

قرار دارد. 

 2فیلمدفاعمقدس
فیلــم »چراغ هــای ناتمــام« بــه کارگردانی 
مصطفی ســلطانی در ژانر دفاع مقدس است 
کــه آخرین مراحــل فنی را بــرای حضور در 
جشــنواره طی می کند. مجید صالحی، شقایق 
فراهانی، داریوش ارجمند از بازیگران این فیلم 
هستند. »ویلایی ها« به 
کارگردانی منیره قیدی 
هم در ژانر دفاع مقدس 

اســت و طناز طباطبایی، پرینــاز ایزدیار، علی 
شــادمان و ثریا قاســمی  بازیگران آن هستند.  
»بی نامی« به کارگردانی علیرضا صمدی فیلم 
دیگری است که باران کوثری و حسن معجونی، 
در این فیلم بازی می کنند.  اما در جشــنواره 
امسال چند فیلم با مضمون اجتماعی خواهیم 
داشــت، از جمله »مرداد« به کارگردانی بهمن 
کامیار کــه به معضلات زندگی یک زوج جوان 
می پردازد که پس از ســال ها دچار مشکلاتی 
شــده اند. محمدرضــا فروتن، رعنــا آزادی ور، 
بهنوش بختیاری، اندیشــه فولادوند و مهتاب 
کرامتی بازیگران این فیلم هستند.  »نیمکت« 
ســاخته فلورا سام هم مضمونی اجتماعی دارد 
و داستان زندگی نویسنده ای را روایت می کند 
که حین نوشــتن آخرین رمان خــود پرده از 
حقایق زندگی اش برداشــته می شــود. شقایق 
فراهانی، ماه چهره خلیلی، امین زندگانی، سام 
نوری، سیاوش طهمورث و... در این فیلم بازی 
می کننــد. »آپاندیس« به کارگردانی حســین 
نمازی هم  درامی  پرکشــش است که مخاطب 
را غافلگیــر می کنــد. آنا نعمتــی و امیرعلی 

دانایــی بازیگران اصلی هســتند. این فیلم 
برای نمایش آماده شــده است. »زرد« به 

کارگردانــی مصطفی تقی زاده 

از مضمونی اجتماعی برخوردار اســت. »انزوا« 
بــه کارگردانــی مرتضی علــی عباس میرزایی 
هم  متقاضی حضور در جشــنواره فجر است. 
»دوبــاره زندگی« بــه کارگردانی رضا فهیمی  
روایتگر زندگی زوجی ســالخورده است که در 
زندگی روزمره خود دچار مشکلاتی می شوند. 
فیلم ســینمایی »طبل« به کارگردانی کیوان 
کریمی بــه دفتر دبیرخانه جشــنواره تحویل 
داده شده است. »آذر« اولین فیلم بلند محمد 
حمزه ای به تهیه کنندگی نیکی کریمی  اســت. 
فیلم »کوپال« به کارگردانی کاظم ملایی تمام 
مراحل فنی را پشــت ســر گذاشته و متقاضی 
حضور در جشنواره است. لووان هفتوان، نازنین 
فراهانــی و پوریا رحیمی ســام از بازیگران آن 
هستند. همچنین محمد پرویزی با »سمفونی 
تولد« و »لابی« از جمله کارگردانانی است که 
با 2 فیلم در جشــنواره حضور دارد. »یو آ« به 
کارگردانی آناهید آبــاد  هم از دیگر فیلم های 

حاضر در جشنواره خواهد بود.

نکته
اولی هــا  فیلــم  ســال گذشــته 
جشنواره فیلم فجر را به تسخیر 
خــود درآوردند و به همین دلیل 
همــه منتظرنــد ببینند امســال 
ایــن گــروه از فیلمســازان چــه 
خواهند کرد. این گزارش درباره 
فیلم هایــی اســت که امســال با 
ساختن نخستین آثارشان به صف 

مدعیان خواهند پیوست

هنر: میزگرد بررســی سینمای پلیســی- جنایی جمعه گذشته در 
برنامه ســینمایی »هفت« با حضور مهدی فخیم زاده برگزار شــد و 
این بازیگر و کارگردان با اشــاره به مشکلات فراوان این ژانر از علل 

موفق نبودن آن گفت. 
فخیم زاده در ابتدای این بحث گفت: من در ابتدای انقلاب »میراث 
من جنون« را در سینمای جنایی ساختم. آن زمان هنوز آقابالاسری 
نبود که بگوید برای ســاخت مجوز بگیر. در ابتدای انقلاب ژانری به 
اســم »ساواکی کشی« درست شــده بود. من فکر نمی کردم اینها از 
جنس ژانرهایی باشد که منطبق بر مشی انقلاب باشد لذا من هم به 
تهیه کنندگی خودم سراغ این ژانر رفتم. بعد از آن سینما دچار یک 
سری خط مشی ها، امتحان و آزمون و خطا هایی شد که گاه ساخت 

این نوع فیلم ها را نهی می کردند. 
وی افزود: وقتی »ولایت عشق« را تمام کردم، آقای قالیباف که آن 
زمان فرمانده نیروی انتظامی  بود به سراغ من آمد و گفت می خواهم 
کاری درباره پلیس بسازی. گمان کردم به دنبال یک فیلم تبلیغاتی 
باشــند. گفتند نه فیلم تبلیغاتی نمی خواهیم، امروز مردم در جامعه 
ما را به چشــم همان آژان ها می بینند در صورتــی که ما به دنبال 
طراحی یک پلیس مدرن هســتیم. آن زمان تــازه ۱۱۰ راه اندازی 
شــده بود. با شــناختی که به این فضا پیدا کردم، سریال »خواب و 

بیدار« را ساختم. 

  انتقاداز»ناجیهنر«
فخیم زاده تصریح کرد: دوســتان نیروی انتظامی هم مشــاوره هایی 
درباره این کار می دادند اما به هیچ وجه دخالتی در خط داســتان و 
قصه نمی کردند. پس از این کار، 2 فیلم دیگر در این ژانر ســاختم 

که ساخت آنها هیچ ارتباطی با نیروی انتظامی  نداشت. اما هیچ کدام 
موفقیــت »خواب و بیدار« را نیافــت. آن زمان آقای قالیباف با این 
کار قصد داشت ســاخت فیلم هایی در این ژانر را ترویج کند و این 
اتفاق افتاد. اما از زمانی که »ناجی هنر« شــکل گرفت، عملًا ترمزی 
شــد برای تولید این جنس فیلم ها. چون اساساً به دنبال یک فیلم 
پروپاگانــدا در جهت سیاســت های بروکراتیک نیــروی انتظامی  و 
شکل گیری یک شخصیت کلیشه ای رفتند.  او افزود: این سانسورها 
و محدودیت ها در ناجی هنر و ســپس هنگام پخــش از تلویزیون 
کار را ســخت کرد. این نگاه از ژانر پلیســی کــه باید بازتاب دهنده 
بخشــنامه های ما باشــد و ما را منزه و مقدس از هر گناهی نشان 
دهد، سبب شد که اساساً در ایران - برخلاف دنیا- ژانر پلیسی جانی 
نگیرد و رونق نیابــد. هر جایی که دولت به این کار وارد و متصدی 
می گردد، با اولین اعتراض و انتقادی که می شود، برخورد سانسوری 
می کند. »ناجی هنر« در زمان آقای قالیباف با این نیت شکل گرفت 
که زیرساخت ها و تجهیزات گران قیمتی که بخش خصوصی توان 
تهیه اش را ندارد، این بخش تامین کند و ســبب تسهیل کار تولید 

این جنس فیلم ها شود. 
اما به مرور این تصدی بیشــتر شــد. درباره فیلم »خواب و بیدار« 
بــا وجود اینکه از طرف آقای قالیباف به من اختیار تام داده شــد و 
همه جور پشــت من بود، اما نیروهای زیردست به شدت کارشکنی 
می کردند. این بازیگر گفت: در فیلم پلیســی تا به شخصیت منفی 
خوبی دست نیابی، درام شــکل نمی گیرد. هرقدر شخصیت ها بهتر 
باشد برای مخاطب باورپذیرتر می شود. »خواب و بیدار« صحنه های 
اکشن محدودی دارد اما »ناتاشا« شخصیت جذاب تر و خطرناک تری 
بود. صحنه های اکشــن نیز مانند خود فیلم نیاز به طراحی و دکوپاژ 
دارند و نمی توان تصور کرد 2 نفر را به جان هم می اندازی و شــما 
تصویر می گیری. این حالت نه تنها خطرناک اســت بلکه غیرواقعی 
درمی آید. اما با دکوپاژ دقیق صحنه های اکشن شما از ۶ جهت یک 
درگیــری را می گیرید تا به هم وصل کنیــد و تصویر کاملًا واقعی 
جلوه کند. مســأله تهیه صحنه های اکشن نیز در سینمای ایران از 

مشکلات فیلم های جنایی است.

نمایی از فیل»ساعت پنج عصر« 
ساخته مهران مدیری

مجیـــــد  مهــر: 
بــا  ملانـــــوروزی 
اشــاره به اینکه باید 
نفیس  نســخه های 
خطی دوبـــاره احیا 
شــوند، گفت: امروز 
در کمتــر خانــه ای 

قرآن یا کتاب حافظ و شاهنامه فردوسی به خط 
معاصر دیده می شــود و اگر کتاب خطی هست، 
عتیقه است. باید نسخه های خطی معاصر دوباره 
تهیه شــود و مردم هم آنهــا را بخرند. مدیرکل 
هنرهای تجسمی  افزود: در قدیم متمولان از این 
هنر حمایت می کردند و حالا دوباره باید این هنر 
رونق بگیرد زیرا این هنرها آن قدر ظریف هستند 
که وقتی بزرگ می شــوند و به شــکل تابلو در 
می آیند، بعضاً ظرافت خود را از دست می دهند. 
به اعتقاد من باید دوباره به کتابت نزدیک شویم. 

نگارگری باید به کتابت برگردد
باشگاه خبرنگاران 
مهــوش  جــوان: 
صبرکـــن، بازیگــر 
ســینما و تلویزیون، 
امروز  شرایط  درباره 
فعالیــت بازیگــران 
جوان گفت: ما بازی  

خیلی از بازیگران  را نمی پسندیم و حتی آنها را 
به علت تعداد زیادشــان نمی شناسیم. بازیگران 
جوان بســیار زیادی به این عرصه وارد شــده 
که بازیگر نیســتند و به علــت وجود رابطه در 
ایــن حرفه حضور دارند. حتی کســانی هم که 
آنها را آورده اند، اذعــان می کنند که این افراد 
بازیگر نیســتند. وی افزود: این رشته یک هنر 
اســت. بازیگری دکان همبرگری نیست و برای 
بازیگرشدن دســتورالعمل خاصی وجود ندارد. 

بازیگری توانایی، استعداد و سواد می خواهد.

بازیگری و دکان همبرگری 
ایسنا: عادل بزدوده 
گفــت: مــرگ یک 
همیشــه  هنرمنــد 
در دنیــای حرفه ای 
وجود داشــته است 
و تنها بــا هم فکری 
»کلاه  برنامه  عوامل 

قرمــزی« جایگزینــی برای عروســک گردانی 
شــخصیت کلاه قرمــزی پیــدا می شــود اما 
باید یادآور شــد که عروســک کلاه قرمزی با 
عروســک گردانی جذاب دنیا فنی زاده مقبول و 
معروف شــد. وی افزود: جایگزین »دنیا« باید 
کســی باشــد که  عشــق و ظرافت او را نسبت 
بــه کلاه قرمزی درک  کند. ایــن نکته انتخاب 
را ســخت می کند زیرا »دنیا« با این عروســک 
مهربان بود و احســاس خاصی به کلاه قرمزی 

داشت و شاید کسی نتواند جای او را بگیرد. 

»دنیا« با کلاه قرمزی مهربان بود
بخش  مدیــر  هنر: 
جشنـواره  بین الملل 
اعلام  فجــــر  تئاتر 
کرد که ۱2 کشــور 
بــا 2۰ اثــر در این 
از جشـــنواره  دوره 
دارنــد.  حضـــــور 

مهــرداد رایانی مخصوص از اجرای نمایش هایی 
از کشورهای اســپانیا، فرانســه، عراق، ترکیه، 
گرجستان، لهستان، هلند، سوئیس، بلغارستان، 
یونان، ژاپــن و محصولی مشــترک از ایران و 
هلنــد در این جشــنواره خبــر داد. وی افزود: 
بیش از 2۵۰ اثر نمایشــی، متقاضی حضور در 
جشــنواره بودند که از بین آنها ۱2 کشور با 2۰ 
اثر به جشــنواره امســال راه پیدا کردند.  وی 
گفت: اســتقبال کشورهای خارجی از جشنواره 

بین المللی تئاتر فجر بی سابقه است.

20 اثر بین المللی در تئاتر فجر 
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خط حادثه

تصادف پراید با خودروی افسر پلیس
 4 کشته برجای گذاشت

رکنا: برخورد تاکسی پراید با پژو 405 در زابل، مرگ سرنشینان پراید و جان 
باختن یک افسر پلیس را رقم زد.

رئیس پلیس راه سیستان و بلوچستان شمالی گفت: ساعت 6 صبح شنبه در 
کیلومتر یک محور زابل، یک دســتگاه تاکسی پراید با یک پژو 405 برخورد 
کرد که در این حادثه تاکســی پراید آتش گرفت و 3 نفر از سرنشینان آن در 
میان شعله های آتش، جان باختند و راننده پژو که از افسران نیروی انتظامی 

بود، کشته شد.
وی گفت: کارشناســان پلیس با حضور در صحنه حادثه، علت این تصادف را 

انحراف به چپ از جانب راننده پژو اعلام کردند.

آزار و اذیت کودکان 
توسط پزشک شیطان صفت

خط قرمز: پزشــک متخصص 
کودکان که به اتهام آزار و اذیت 
بیماران کم ســن و سالش در 
زندان به سر می برد با شکایت 
جدیدی در سن 81 سالگی بار 

دیگر محکوم شد.
»مایــکل ســالمونگ« که در 
دادگاه عالی شهر »ریدینگ« 
انگلیس تحــت محاکمه قرار 
دارد، متهم اســت در فاصله 

دهه های 70 تا 80، دختران 8 تا 16 ســاله را در اتاق معاینه اش مورد آزار و 
اذیت قرار داده اســت. این پزشک شیطان صفت در حالی دست به این اقدام 
هولناک می زد که والدین کودکان، بیرون اتاق معاینه در انتظار فرزندان شان 

بودند.
پرونده این پزشک انگلیسی چند ســال قبل به دنبال شکایت چندین تن از 
بیمارانش در دادگاه مطرح شد و او اوایل سال گذشته میلادی با تبرئه از اتهام 
تجاوز، تنها به اتهام 14 مورد آزار و اذیت جنسی به 18 سال زندان محکوم شد، 
اما با طرح شکایات جدید علیه این زندانی، او که حالا 81 ساله شده است بار 
دیگر و این بار با عصا در جایگاه متهمان قرار گرفت و قاضی پرونده حکم زندان 

او را 4 سال دیگر اضافه کرد.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

آسوشیتدپرس: مقامــات محلی ایالت 
پنســیلوانیای آمریکا اعــلام کردند: در 
پی پیدا شــدن ســه کودک که شبیه به 
حیوانــات داخــل قفس در یــک اتاق با 
شــرایط نامطلوب و کشنده حبس شده 
بودند، کمک های قابل توجهی برای آنان 

جمع آوری شده است.
مقامات محلی ایالت پنســیلوانیا با بیان 
اینکه زن و مردی این سه کودک را داخل 
اتاقی مانند قفــس حیوانات حبس کرده 
بودند اظهار داشــتند: کمک هایی شامل 
لباس و کارت های هدیــه برای کودکان 
نجات یافته که پیش از رهایی از حبس در 
آستانه مرگ بودند، جمع آوری شده است.
بنابر اعلام پلیس آمریکا، این کودکان 4، 
5 و 6 ســاله در اتاقی حبس شده بودند 
در حالی که هیچ وسایل گرمایشی وجود 

نداشــت و مقدار کافی مواد غذایی نیز در 
اختیار نداشــتند. همچنین دو نفر از این 

کودکان در آستانه مرگ قرار داشتند.
بازرسان محلی که این سه کودک را اوایل 
دسامبر پیدا کرده اند معتقدند زوج متهم، 
نگهداری از این کودکان را از ماه سپتامبر 
رها کرده اند. پلیس پنسیلوانیا با بیان اینکه 

در رابطه با این حادثــه این زن و مرد به 
اتهام خشونت و حبس کودکان دستگیر 
شده اند اعلام کرده که رابطه این دو نفر با 
سه کودک هنوز مشخص نیست اما با این 
حال تعدادی از رسانه های داخلی آمریکا 
این زوج را با عنوان والدین کودکان خطاب 

کرده اند.

زوج آمریکایی به حبس ۳ کودک در شرایط خطرناک متهم شدند

 آقای رئیس کل دادگستری 
خراسان رضوی

به انتظار 5 ساله شاکیان
این پرونده پایان دهید

خط قرمز- علی محمدزاده: مالباختگان پرونده 
»مأمور قلابی کمیته امداد در مشــهد« با ارسال 
نامه ای به روزنامه قدس از دستگاه قضایی خواستند 
ضمن احقاق حق آن ها به اطاله دادرســی 5 ساله 

این پرونده پایان دهد.
اگر از مخاطبان روزنامه قدس باشید قطعاً به خاطر 
دارید که از 5 ســال قبل گــزارش و خبرهایی با 
عنوان »کلاهبردار فوتبالی و مأمور قلابی کمیته 
امداد« منتشر کردیم که براساس آن فردی به نام 
»الف- ج« که خود را مأمور خرید کمیته امداد امام 
خمینی)ره( معرفی می کرده به بهانه خرید برنج 
برای این نهاد از شهروندان )بیش از 200نفر( مبالغ 
هنگفتی گرفته و البته سودهایی هم پرداخت کرده 

است.
اما پس از مدتی ســودی پرداخت نکرد و از پس 
دادن اصل پول هم ســرباز زد داســتان به طرح 
شکایت رسید و »الف-ج« به اتهام استفاده از مهر 
جعلــی کمیته امداد تحت پیگرد قرار گرفته و در 

نهایت دستگیر شد.
در نامه ارسالی آمده است »اکنون پس از گذشت 
5 ســال از آن تاریخ شــاکیان این پرونده مدعی 
هســتند در بلاتکلیفی مطلق به ســر می برند و 
نکته ای که بر آن تأکیــد دارند اینکه حکمی به 
دستشان رسیده که نشــان می دهد این فرد در 
ســال 87 هم به همین اتهام یعنی اســتفاده از 
مهر جعلی کمیته امداد دستگیر شده و در واقع 
سابقه دار است و گویا برخورد قانونی بازدارنده ای با 
این فرد صورت نگرفته که او دست به تکرار همان 

جرم زده است.
این افراد در نامه خود خواهان ورود جدی رئیس 
کل دادگســتری خراســان رضوی بعنوان فردی 
قاطع به این پرونده شــده اند تا روند رسیدگی به 

این پرونده طولانی تر نشود.

نامه وارده

خط قرمز: مردی تحصیلکرده که در جریان کلاهبرداری از راه 
دور در دام شیاد تلفنی افتاده بود با مراجعه به دادسرای سعادت 

آباد ماجرای این کلاهبرداری را برای بازپرس شرح داد.
شاکی که از پژوهشگران وزارت ارتباطات است، اظهار داشت: 
ســرگرم کار بودم که تلفن همراهم زنــگ زد و مرد جوانی با 
خوش زبانی گفت: »سلام آقا من از یک برنامه زنده تلویزیونی 
با شما تماس می گیرم؛ باید به اطلاعتان برسانم که برنده یک 
سفر زیارتی عتبات شده اید اما اگر نخواهید به این سفر بروید، 
می توانیم از طریق صدا و ســیما مبلغ پنج میلیون تومان به 

حساب بانکی شما واریز کنیم.«

شــاکی ادامه داد: »این فرد چنان نقش خود را به خوبی اجرا 
کرد که ذره ای شک نکردم. این کلاهبردار حتی گفت چند نفر 
از افراد سرشناس نیز هم اکنون در برنامه تلویزیونی زنده حضور 
دارند و شاهد صحبت تلفنی ما هســتند و این برنامه به طور 

مستقیم پخش می شود. 
نحوه صحبت و برخوردهای این کلاهبردار به قدری حرفه ای 
بود که به هیچ چیزی شک نکردم و شماره عجیب خط تلفنش 
هم دلیلی بر اعتماد بیشترم شد. او می گفت 45 دقیقه دیگر 
پول به حسابم واریز خواهد شد و من تنها باید پرینت حسابم 
را داشته باشم تا متوجه دریافت پول شوم. بعد هم یک شماره 

نمابر به من داد و خواست از این طریق با آنها در ارتباط باشم. 
همچنیــن گفت باید هر چه زودتر بــه عابربانک بروم و برای 
سازمان صداوسیما یک سری اطلاعات بانکی ارسال کنم، چرا 
که برنامه زنده در حال اتمام است و باید خیلی فوری این کار 
را انجام دهم. وقتی مقابل دستگاه خودپرداز رسیدم هرچه را 
که از آن ســوی خط می گفتند، موبه مــو اجرا می کردم اما با 
اینکه گزینه فارســی را هم انتخاب کردم، باز هم متوجه این 

کلاهبرداری نشدم. 
گزارشگر قلابی اعدادی را به من دیکته کرد که وارد دستگاه 
خودپرداز کنم تا 5 میلیون تومان به حســابم واریز شود. در 
حالی که این اعداد یک تله بود زیرا در چشم به هم زدنی هرچه 

در حسابم بود، برداشت شد.«
به گزارش ایسنا، با شکایت این پژوهشگر فریب خورده، مأموران 
با دســتور قضایی بلافاصله به تحقیق در این باره پرداختند تا 
اینکه تجسس های پلیسی نشان داد پول های برداشتی از او به 
حســاب بانکی فردی در کرج واریز شده است که تنها سه روز 
از افتتاح آن می گذشت. موجودی این حساب نیز تنها 32 هزار 

تومان بود اما مبالغ میلیونی از آن برداشت شده بود.
در این تحقیقات مشخص شــد این حساب با مدارک جعلی 
افتتاح شده و صاحب حسابی وجود ندارد. با به  دست آمدن این 
اطلاعات، تحقیقات قضایی و پلیسی برای ردیابی و شناسایی 
گرداننــدگان این کلاهبــرداری از راه دور تحت نظر بازپرس 

دادسرای سعادت آباد درحال انجام است.

پژوهشگر وزارت ارتباطات قربانی کلاهبرداری رایانه ای!

رکنا: با برخورد شتر با خودرو پژو 405 
در محور ایرانشهر- دلگان، پنج سرنشین 
خودرو مجروح و روانه بیمارستان شدند.

محمــود رضــا ناصــح رئیــس مرکز 
فوریت های پزشــکی ایرانشــهر گفت: 
برای انتقال مجروحان این ســانحه که 
در منطقه دهمیر رخ داد دو دســتگاه 

آمبولانس به محل اعزام شدند.
سرهنگ ستوده سرپرســت پلیس راه 
جنوب سیستان و بلوچستان علت این 
حادثه را بی احتیاطــی و توجه نکردن 
راننده خودرو پژو به جلو و سهل انگاری 
دامداران در کنترل احشامشــان عنوان 

کرد.

شتر بی صاحب
 حادثه ساز شد
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خط هشدار

هشدار رئيس پليس فتا به کاربران شبکه های اجتماعی 

مراقب شیادان سایبری و رفتار مجازی 
خود باشید!

خط قرمز – کاهانی مقدم: یکی 
از نقاط ضعف شبکه های اجتماعی 
این است که بزهکاران به راحتی 
می توانند دوستان و نزدیکان شما 
را شناسایی کنند و این مشکل، 
فضای  مجرمــان  برای  فرصتی 
مجازی فراهم آورده اســت تا از 
این طریق قربانیان خود را تحت 

فشار بگذارند. رئیس پلیس فتا خراسان رضوی در این رابطه گفت: متاسفانه در 
برخی پرونده ها شــاهد آن هستیم که شاکی قبل از مراجعه به مراجع قضایی 
و پلیس، با متهم ارتباط برقرار کرده و به وی باج می دهد که این امر علاوه بر 
حل نکردن مشکل، باعث اختلال در روند کشف موضوع و جری شدن متهم 

می شود.
سرهنگ جواد جهانشیری با اشاره به دستگیری عاملان اخاذی از یک شهروند 
مشــهدی گفت: مجرمان این پرونده اخاذی با به دســت آوردن عکس های 
تبلیغاتی یک خانم، با استفاده از شبکه اجتماعی، توانستند تهدیدات خود علیه 
او را عملی کنند.  وی به کاربران فضای مجازی توصیه کرد: در مجامع عمومی 
مانند ورزشگاه ها، آرایشگاه ها و امثال آن، از گرفتن هرگونه عکسی که هویت 
شخصی را به خطر بیندازد، پرهیز کرده و چنانچه در این رابطه فردی قصد آزار 
و اذیت و اخاذی داشت، قبل از مذاکره با فرد اخاذ، مراتب را برای پیگیری به 
پلیس فتا اعلام کنند. وی خاطر نشان کرد: شهروندان مي توانند از طریق تلفن 
2183918 یا سایت پلیس فتا به آدرس الکترونیکی cyberpolice.ir هرگونه 

موارد مشکوک در خصوص کلاهبرداری سایبری را گزارش کنند.

تیراندازی خونین در برابر دادگاه اهواز
رکنا: دیروز در یک درگیری خویشــاوندی در مقابل دادگاه کوی نبوت اهواز، 

چهار نفر به ضرب گلوله و چاقو مصدوم و راهی بیمارستان شدند.
فرمانده انتظامی اهواز گفت: این درگیری بین اهالی یک طایفه در اهواز که برای 
حل اختلاف ملکی به مجتمع قضایی شهید باهنر واقع در کوی نبوت مراجعه 
کرده بودند پیش آمد.  محمد صفری افزود: یکی از ضاربان با استفاده از اسلحه 
شکاری اقدام به تیراندازی و سه نفر را مجروح کرد و یک نفر دیگر نیز با سلاح 
سرد مصدوم شد. وی با بیان اینکه ماموران انتظامی بلافاصله پس از مطلع شدن 
از این اتفاق برای کنترل اوضاع وارد عمل شدند، گفت: ضاربان دستگیر شده اند 

و حال عمومی مصدومان نیز خوب است.
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خط قرمز:پسر جوان پس از خارج 
شدن از محل کارش به سمت خانه 
شان در حال حرکت بود که هدف 

گلوله مرگبار قرار گرفت.
عقربه ها ساعت 10 شامگاه جمعه 
10 دی ماه ســال جاری را نشان 
می داد کــه خودروهای عبوری در 
بزرگراه بابایی شــرق به غرب در 
مسیر خروجی به سمت دانشگاه 
امام حسین )ع( با خودروی پژوی 
206روبه رو شــدند کــه ناگهان 
کنترلــش را از دســت داد و پس 
از عبور از روی جدول کنار مسیر 
خروجی به فضای سبز رفته و پس 

از لحظاتی متوقف شد.
برای کمک  خودروهای عبــوری 
به راننده پژو وارد عمل شــدند اما 
وقتی به سراغ پسر جوان که پشت 
فرمان بود رفتند متوجه مرگ وی 
شدند و خیلی زود تیمی از مأموران 
کلانتری 146 حکیمیه در صحنه 

جرم  حاضر شدند.
بدین ترتیب با توجه به مرموز بودن 
حادثه تیمی از مأمــوران اداره 10 
پلیس آگاهی تهران همراه بازپرس 
ویژه قتــل برای تحقیقــات ویژه 

پای در محل گذاشتند. تحقیقات 
ابتدایی نشان از آن داشت که راننده 
جوان حامد 27 ساله از ناحیه سر 

هدف گلوله قرار گرفته است.
کارآگاهــان در ادامه پی بردند که 
حامد در یک کارگاه مبل ســازی 
در جاجــرود کار می کنــد و برای 
بررسی های بیشتر تیمی از مأموران 
به ســراغ همــکاران وی رفته و 
مشخص شــد که حامد تا ساعت 
21:30 دقیقه در محل کارش بوده 
و پس از خارج شــدن دیگر کسی 

اطلاعی از سرنوشت وی ندارد.
 تیمــی از مأموران اداره 10 پلیس 
آگاهی تهران به دســتور بازپرس 
محسن مدیر روستا از شعبه ششم 
دادسرای ناحیه 27  برای تحقیقات 
بیشــتر و شناســایی عامــل این 
تیراندازی مرگبار وارد عمل شده اند.

شلیک مرگبار به پسر جوان 
هنگام رانندگی در اتوبان بابایی 

خط قرمز: ســارقان مسلح سوپر مارکت های تهران پس از 
دستگیری جزئیات جدیدی از جرایمشان و سرقت از غرب تا 

جنوب شرق تهران را تشریح کردند.
 در حالیکه یک هفته از دســتگیری سارقان مسلح سوپر 
مارکت های تهران می گذرد، جزئیات جدیدی از فعالیت های 
اعضای این باند فاش شد. 5 عضو سابقه دار این باند پس از 
آشنایی با یکدیگر در شهرستان ورامین، تصمیم به سرقت 
از سوپر مارکت های تهران می گیرند. اعضای این باند برای 
اینکه بتوانند نقشه خود را عملی کنند،ابتدا به عنوان مسافر 
سوار خودرو سمندی شده و در اتوبان قم، با تهدید اسلحه و 
چاقو راننده را از خودرو پیاده کرده و اقدام به سرقت خودرو 

کردند. 
5 عضو این باند که هر بار نوبتی و ســه نفری به ســرقت 
می رفتند، برای اینکه شناسایی نشوند تنها دو روز از خودرو 

سمند سرقتی برای انجام جرایمشان استفاده کردند. 
سه عضو خشــن این باند تنها در یک روز برای رکورد زنی 

سرقت از غرب تهران شروع به سرقت سوپر مارکت ها کرده 
و پس از انجام 4 سرقت در غرب تهران، به سوپرمارکت های 
شــرق تهران دستبرد زده و ســپس از چند سوپر مارکت 
پاکدشــت و اطراف آن سرقت کرده و بعد به مخفیگاه خود 
در ورامین بازگشتند. این افراد در یک روز بیش از 9 سرقت 

انجام داده اند. 
دو نفر از متهمان در روز دستگیری در حالی که حالت عادی 
نداشــتند، هنگام فرار از دست مأموران کلانتری قرچک، با 
خودروی یک شــهروند زن برخورد کرده و موجب ســقط 
جنین او شده اند. در حال حاضر پرونده ای نیز به  دلیل این 
تصادف و سقط جنین در قرچک ورامین تشکیل شده است. 
متهمان در جدید ترین اعترافاتشان به بیش از 18 سرقت از 

سوپر مارکت های کشور اعتراف کردند. 
گفتنی است اتهام این افراد محاربه اعلام شده است.

سقط جنین پس از تصادف با سارقان مسلح
دومین جنایت خانوادگی  در فهرج 

کرمان؛ برادرکشی بر سر ارثیه
ایرنا: مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداری کرمان گفت: 
دعوای 2 برادر بر سر یک ملک مشترک به عنوان ارث پدری 
منجر به کشته شــدن برادر بزرگتر توسط برادر کوچک تر 

شد.
خلیل همایی راد افزود: 2 برادر حوالی ساعت 14 روزجمعه در 
بخش نگین کویر شهرستان فهرج بر سر مالکیت نخلستانی 

که از پدرشان برای آنها به ارث رسیده بود مشاجره می کنند.
وی اظهار کرد: برادر کوچک تر با 25 ســال ســن با ســلاح 
کلاشــینکف به طرف برادر بزرگتر خود که جوانی 32 ساله 

است، تیراندازی می کند که منجر به قتل وی می شود.
مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداری کرمان گفت: این 2 برادر 

از 2 مادر بودند.
دوم دی سال جاری نیز جوانی 26 ساله و دارای سابقه کیفری 
در روســتای جهان آباد از توابع شهرســتان فهرج به دلیل 
اختلافات خانوادگی که از یک سال و نیم قبل با خانواده همسر 

خود داشت، اقدام به تیراندازی در منزل پدر همسرش کرد.
وی در نهایت 10 نفر از اهالی خانواده همسر و همسایگان آنها 
را که در منزل این خانواده حضور داشتند به گلوله بست و به 
قتل رســاند. همچنین چهار نفر در این حادثه مجروح و در 

بیمارستان بستری شدند.
این حوادث در شرایطی روی داد که شهرستان فهرج یکی از 
امن ترین مناطق استان کرمان محسوب می شد و در سه سال 

اخیر قتل عادی هم در آن رخ نداده بود.

سرقت 220 میلیونی 
از بانک اسلام آبادغرب

خط قرمز: افرادی 
ملی  بانــک  بــه 
فرمانداری  شعبه 
اســلام آبادغرب 
و  زده  دســتبرد 
میلیــون   220
تومــان پــول با 

خود بردند.
انتظامی  فرمانده 

اسلام آبادغرب گفت: بعدازظهر جمعه وقوع سرقت از شعبه 
بانک ملی در اسلام  آبادغرب به پلیس گزارش شد و ماموران 
در آنجا حاضر شــدند و با انجام کارهای پلیســی، به بررسی 

موضوع سرقت پرداختیم.
سرهنگ ســرتیپ نیا افزود: بررسی ها نشــان می داد که این 
ســرقت ســاعت 13 جمعه رخ داده و سارق یا سارقان مبلغ 
220 میلیون تومان را در روز تعطیل از شــعبه بانک ملی در  
اسلام آبادغرب به ســرقت برده اند. جست وجوی پلیس برای 

دستگیری سارقان آغاز شده است.

خط خبر

خط قرمز: به گزارش خبرنگار ما روز چهارشنبه 
هفته گذشته وقوع یک جنایت در ساختمانی در 
یکی از خیابان های شــیراز به مأموران کلانتری 
اعلام شــد و به دنبال آن یک تیم انتظامی در 

محل حاضر شدند.
 در بررسی های اولیه مشخص شد زن 34ساله 
دختر 5 ماهه خــود را به طرز هولناکی به قتل 

رسانده است.
مأموران پس از حضور در محل با فریادهای زنی 
جوان روبه رو شدند که نوزادی  را در آغوش خود 
داشت و پیکر بی جان نوزاد در حالی که به شدت 

سوخته بود مشاهده شد.
در تحقیقات اولیه کارآگاهــان و به گفته کادر 
پزشــکی مشــخص شــد نوزاد 5 ماهه بر اثر 
سوختگی شدید جان خود را از دست داده است.
بــا توجه به قتل فجیع این نوزاد 5 ماهه پرونده 
ای تشکیل و تحقیقات از سوی مأموران آغاز شد 
و شواهد نشان می داد که مادر سنگدل کودکش 
را به قتل رســانده است. با انتقال جنازه نوزاد به 
پزشکی قانونی این موضوع رنگ واقعیت گرفت و 
مرگ این کودک بر اثر سوختگی شدید را تأیید 
کرد. به این ترتیب پرونده برای بازداشــت مادر 

جنایتکار  در اولویت کاری پلیس قرار گرفت.
این زن در بازجویی های اولیه پرونده، از راز قتل 

هولناک فرزندش پرده برداشت و مدعی شد در 
یک لحظه دست به جنایت زده است. این مادر 
در بازجویی ها به مأموران گفــت: روز حادثه از 
گریه های دخترم خسته شده بودم از روزی که 
او به دنیا آمده بود شرایط مناسبی نداشتم و فکر 

می کردم او باعث بدبختی های من است.
وی افــزود: روز حادثه در حالی که دخترم گریه 
می کرد مقداری نفت روی او ریخته و کبریت را 
روشــن کردم. دخترم آتش گرفت و گریه کرد. 
یک لحظه متوجه شدم که چه کاری انجام داده ام 
و از کارم پشــیمان شــدم؛ از همسایه ها کمک 

خواستم اما بی فایده بود و دخترم فوت کرد.

زن شیرازی 
نوزاد ۵ ماهه خود را سوزاند



تراکتور حریف نفت در فینال

نصف دیگر جهان هم حذف شد
 فوتبال  امیرمحمد سلطان پور  دیدار 
نیمه نهایی جــام حذفی میــان ذوب آهن و 
تراکتورسازی در یازدهم دی 1395 می تواند 
یکــی از خاطره انگیزتریــن و دراماتیک ترین 
دیدارهای تاریخ جــام حذفی ایران باشــد. 
دیداری که ما را به این فکر می اندازد، چگونه 
چند سال پیش حتی برای یک ثانیه فکر برگزار 
نشدن این رقابت ها به ذهن مسوولین خطور 
کرد؟ این مســابقه از آن بازی هایــی بود که 
می تواند به یک تورنمنت شــخصیت ببخشد 
و برای همیشه جای مخصوصی از جام حذفی 
در قلب طرفداران بی شــمار فوتبال در ایران 
باز کند. در حالی که دیگر بــازی نیمه نهایی 
جام حذفــی میان نفت و ســپاهان نیز بعد از 
اخراج چهار بازیکن و مربــی و چندین اتفاق 
دیگر بازی عجیبی بود، امــا دیدار دیروز ما را 
به احساس هواداران فوتبال اروپا نزدیک کرد 
که بازی های باشــگاهی خاطره انگیز زیادی 
را در تورنمنت های مشــهور تجربه کرده اند. 
بازی ذوب آهــن و تراکتورســازی از جهات 
بسیاری شبیه به دیدار نیمه نهایی جام حذفی 
انگلیس در 14 آوریل 1999 بین آرســنال و 

منچستریونایتد از آب در آمد.
در فولادشــهر هر حادثه ای که یــک هوادار، 
فوتبال را به خاطــر آن دوســت دارد، اتفاق 
افتاد. گل به تعداد کافی، بازگشــت به بازی از 
تراکتورســازی نه یکبار بلکه دوبــار، پنالتی، 
اخراج، گل دقیقه 120 و حتی گل بعد از دقیقه 
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در نیمه نهایی F.A CUP ســال 1999 در 
ومبلی هم ابتدا یونایتد با گل بکام پیش افتاد. 
اما این پایان کار نبود و در اواســط نیمه دوم 
برگکمپ بازی را مســاوی کرد و در حالی که 
شیاطین سرخ با اخراج روی کین 10نفره بازی 
می کردند، در وقت های تلف شــده اشمایکل 
پنالتی این مهاجم هلندی را گرفت تا بازی به 
وقت های اضافه بــرود. در وقت های اضافه در 
آخرین ثانیه ها در حالی که تیم 10نفره یونایتد 

بارها از خوردن گل فرار کرد، رایان گیگز با گلی 
استثنایی یونایتد را به فینال برد.

دیروز در فولادشــهر نیز در یک بازی ســریع 
و پرموقعیــت، ذوب آهن ابتــدا در وقت های 
تلف شــده نیمه اول با گل پهلوان پیش افتاد. 

در نیمه دوم، بازی بهتر هم شــد و ذوب آهنی 
که می توانســت در چندیــن موقعیت با زدن 
گل کشــنده دوم کار شــاگردان قلعه نویی را 
تمام کند، این کار را نکــرد و با اخراج مرتضی 
تبریزی این امیــد را در دل بازیکنان تراکتور 
زنده کرد تا به بــازی برگردند. آن ها هم آنقدر 
بر درب دروازه مظاهــری کوبیدند تا در دقیقه 
90 بالاخــره قفل دروازه او را توســط حاتمی 
گشــودند. بازی در وقت های اضافــه به هیچ 
عنوان قصد کند شدن نداشت و تراکتورسازی 
از همان ابتدا بــه دروازه ذوبی ها یورش برد تا 

دو دقیقه بعد توســط ابراهیمی به گل برسد. 
حســینی مربی ذوب آهن به تیمش دســتور 
فقط حمله داد و با اخراج عجیب جاســم کرار 
به خاطر رفتارهای همیشــگی اش این بار در 
موقع تعویض، شانس های خود را دوباره زنده 

می دید. ذوبی هــا از یورش های پیاپی خود در 
دقیقه 120 روی بی احتیاطی تراکتوری ها در 
یارگیری صاحب پنالتی شدند و این در حالی 
بود که تنها چند دقیقه قبــل از آن، ابراهیمی 
و هم تیمی اش، موقعیت دو بــه تک را به گل 
تبدیل نکرده بودند. بنگستون همانگونه که از 
او انتظار می رفت از پس به ثمر رساندن پنالتی 
برآمد تا همه خود را برای ضربات پنالتی آماده 
کنند. اما محمد نوری علاقه ای به ضربات پنالتی 
نداشت و تنها چند ثانیه بعد با شوتی سرکش 
بعد از دقیقه 120 ذوب آهن را نیز مثل سپاهان 

حذف کرد تا تمام آرزوهای اصفهانی ها در مدت 
24ساعت مثل دود به هوا برود.

حــالا 21اردیبهشــت در فینال خرمشــهر، 
شاگردان دایی و قلعه نویی برای قهرمانی جام 
حذفی و کســب سهمیه بســیار مهم آسیا به 

مصاف یکدیگر خواهند رفت.
قلعه نویی: فاصله زیادی بین لیگ و فینال 

حذفی وجود دارد
امیر قلعه نویی در نشست خبری پس از پایان 
بازی گفت: باید به فوتبال ایران تبریک بگویم. 
در این چند ســال یک بار در بازی استقلال و 
پرســپولیس و یک بار هم در این بازی مردم 
از دیدن بازی فوتبال لــذت بردند. به مجتبی 
حســینی هم تبریک می گویم که با بازیکنان 

جوان خوب کار می کند.
قلعه نویی در مورد اینکــه آیا با صعود به فینال 

جام حذفی انگیزه های خودتــان را در لیگ از 
دست نمی دهید، گفت: فاصله زیادی بین لیگ 
و فینــال حذفی وجود دارد. خوشــبختانه دو 
بازیکن به ما اضافه شده اند و با وضعیت بهتری 

نیم فصل را آغاز می کنیم.
قلعه نویی در واکنش به این ســؤال که ظاهراً 
ســروش رفیعی پس از پایان بازی از هواداران 
تراکتورسازی خداحافظی کرده است، گفت: 
دست خود سروش است که بماند یا برود. اگر 
خواست برود، با هزینه خودم برای او میهمانی 
خداحافظــی می گیرم و امیــدوارم هر جا که 

خواست برود، موفق باشد.

حسینی: مستحق راهیابی به فینال بودیم
ســرمربی تیم فوتبال ذوب آهن تأکید کرد، 
تیمش در مصاف با تراکتورســازی مستحق 
رســیدن به پیروزی و راهیابی به فینال جام 

حذفی بوده است.
مجتبی حسینی اظهار داشت: شناخت خوبی از 
تراکتورسازی داشتیم و می دانستیم حریف مان 
دنبال بازی خوب اســت.اگر اتفاقات عجیب و 
غریب در ایــن بازی رخ نمــی داد و بازیکن ما 
بی جهــت دو کارت زرد نمی گرفت، این فصل 

هم مستحق رسیدن به فینال بودیم. 
حسینی در مورد گل هایی که ذوب آهن دریافت 
کرد، خاطرنشــان کرد: بازیکنان مــا باید در 
لحظات حســاس بازی را بــه خوبی مدیریت 
می کردند. امیدوارم این بازی ها برای آنها درس 
شود و بازی ها را مفت از دست ندهند. بازیکنان 
ذوب آهن با وجود زحماتی که کشــیدند، به 
حق شان نرسیدند. امیدوارم مشکل عدم تمرکز 

در بازیکنان جوان مان را برطرف کنیم.
وی در خصوص اینکه چرا ذوب آهن فعالیتی در 
نقل وانتقالات ندارد، گفت: بازیکن گرفتن کار 
سختی نیست، اما بازیکن خوب گرفتن سخت 
است. خوشبختانه با بازگشت قاسم حدادی فر و 
جذب یک بازیکن لبنانی که هنوز قطعی نشده 

است، تیم مان را تقویت می کنیم. 

لیست جدید کی روش رو شد
ورزش: کادر فنی تیم ملی 19 بازیکن را برای حضور در اردوی آماده 

سازی این تیم در امارات دعوت کرد.
اسامی بازیکنان دعوت شده به اردوی تیم ملی به این شرح است:
دروازه بان ها: علیرضا بیرانوند، محمدرضا اخباری، رشید مظاهری

مدافعان: رامین رضاییان، سید جلال حسینی، محمد انصاری، میلاد 
محمدی، عزت الله پورقاز، وحید محمدزاده

بازیکنان میانی: امید ابراهیمی، کمال کامیابی نیا، احسان حاج صفی، 
داریوش شجاعیان

مهاجمان: مرتضی تبریزی، ســروش رفیعی، وحید امیری، احسان 
پهلوان، مهدی طارمی، ساسان انصاری

خلیلی: حالا که فینالیست شدیم 
بازیکنی از تیم نمی رود

تسنیم: محسن خلیلی، سرپرست نفت تهران درباره اینکه با توجه 
به فینالیست شدن نفت آیا این تیم بازیکنی را در نیم فصل از دست 
خواهد داد گفت: مطمئنا شرایط ما الان فرق کرده و دنبال این هستیم 
که با قهرمانی در جام حذفی راهی لیگ قهرمانان آسیا شویم. با توجه 
به این قضیه طبیعی است که بازیکنی در نیم فصل از دست نداده و 

تیم مان را تقویت کنیم.

کلانتری بازیکن سایپا شد
 ورزش: ایوب کلانتری، هافبک سیاه جامگان که به دلیل مشکلات مالی 
این باشگاه از جمع شاگردان خداداد عزیزی جدا شده بود، سرانجام به 
سایپا پیوست. کلانتری قراردادی یک سال و نیمه با سایپا امضا کرد تا در 

نیم فصل دوم لیگ برتر برای نارنجی پوشان به میدان برود.

ویسی راهی ایتالیا شد
ورزش:  عبدالله ویسی سرمربی سپاهان برای سپری کردن یک دوره 
مربیگری راهی کشور ایتالیا شد. ویسی بامداد دیروزبه ایتالیا رفته و 
قرار است تا اواخر هفته جاری به ایران بازگردد. سرمربی سپاهان در 
ادامه راهی تهران شده و طی دو هفته کلاس های مربیگری حرفه ای 

را در آکادمی ملی فوتبال پشت سر می گذارد.

زنیدپور به تیم السویق عمان پیوست
ورزش: باشگاه السویق عمان با انتشار تصویری از میلاد زنیدپور، بازیکن 
ایرانی اربیل عراق اعلام کرد که او برای امضا قرارداد با این باشگاه عمانی 
به این کشور آمده است. زنیدپور در کارنامه خود سابقه بازی در تیم های 

فولاد، سایپا، راه آهن، استیل آذین، داماش، سپاهان و پیکان را دارد.

زنیت اولین حریف نوجوانان ایران در 
جام جهانی کوچک

ورزش:  تورنمنت بین المللی ســن پترزبورگ با حضور 16 تیم در 
چهار گروه از 19 دی ماه در سن پترزبورگ روسیه آغاز می شود و تیم 
فوتبال نوجوانان کشورمان در گروه D با تیم های اسلوونی، مولداوی 
و زنیت سن پترزبورگ همگروه اســت. نوجوانان کشورمان در اولین 
دیدار ازاین رقابت ها روز دوشنبه 20 دی ماه از ساعت 19:30 به وقت 

تهران به مصاف تیم زنیت سن پترزبورگ می روند. 

بازیکن ایرانی – کانادایی مورد پسند برانکو
ایسنا: ســرمربی پرســپولیس درباره ادم همتی، بازیکن ایرانی - 
کانادایی که در تمرینات پرسپولیس شرکت کرده است گفت : او با ما 
تمرین کرده و فردا هم در کنار ما است. او کیفیت و دانش فوتبال را 
دارد و معلوم است که مدرسه فوتبال رفته است. او در تورنتوی کانادا 
بازی کرده و ایرانی است. چیزی که برای ما جالب است پتانسیل  بالا و 
سن و سال او است. ما دو بازیکن زیر 22 سال را از دست داده ایم و اگر 

او را جذب کنیم جایی را اشغال نمی کند.

طاهری: خلیل زاده را به هیچ باشگاهی 
نمی دهیم

ورزش: محسن طاهری، مدیرعامل سپاهان در واکنش به شایعاتی که 
مبنی بر قرارداد مشروط شجاع خلیل زاده با سپاهان مطرح می شود 
گفت: قرارداد شجاع خلیل زاده با سپاهان قرارداد کاملا عادی و مثل 
بقیه قراردادهاست. موضع ما هم همچنان همان است که بارها اعلام 

کرده ایم و این  بازیکن را به هیچ باشگاهی نخواهیم داد. 

پهلوان: شمس برکنار نشده است
ایسنا: محمدرضا پهلوان درباره نتایج ضعیف دانشگاه آزاد در لیگ فوتسال 
اظهار کرد: نتایج راضی کننده نبود و انتظار بیشتری از تیم داشتیم. با این 
حال امیدواریم با توجه به بازیکنان جدیدی که جذب کرده ایم،  بتوانیم در 
ادامه راه بهتر ظاهر شویم. مدیرکل ورزش همگانی و قهرمانی دانشگاه آزاد 
همچنین در پاسخ به این پرسش که آیا خبر برکناری شمس صحت دارد 
یا نه،  بیان کرد: فعلا تصمیمی به تغییر و تحولات در کادرفنی نداریم. اگر 
چنین اتفاقی بیفتد،  قطعا باشگاه آن را به صورت رسمی رسانه ای خواهد 

کرد. فعلا هم قصد دست زدن به کادر را نداریم.

دیدار تیم های امید فوتسال ایران و 
فرانسه لغو شد

مهر: طبق مذاکرات کمیته فنی و توسعه فوتسال با فدراسیون فرانسه 
و توافق های اولیه، قرار بود امیدهای فرانســه برای بازی با تیم ایران 

اوایل سال 1396 به تهران بیایند و دو بازی تدارکاتی برگزار کنند.
با این حال با اعلام فرانسوی ها، این مســابقه لغو شده است. عباس 
ترابیان رئیس کمیته فنی در این خصوص گفت: فرانسه اعلام کرد در 
آن زمان تیم امید فوتسال این کشور نمی تواند با ایران بازی کند. آنها 
تاریخ های دیگری را پیشنهاد دادند که با برنامه های ما تداخل داشت. 

قرار شد تا در یک زمان دیگر برگزاری این بازی را هماهنگ کنیم.

شاکری خبر جدایی اش را از پدیده 
تکذیب کرد

ورزش: یونس شاکری، مهاجم پدیده ضمن تکذیب جدایی اش از این 
تیم تصریح کرد: نمی دانم بعضی ها چگونه می توانند چنین حرف هایی 
را مطرح کنند اما من قصد جدایی از تیمم را ندارم و با قدرت به کارم 
ادامه خواهد. درست نیست درباره  یک فوتبالسیت چنین حرفهایی 

زده شود زیرا شخصیتش زیر سوال می رود.

ضد حمله

نایب رئیس باشگاه السد: دیدار با استقلال 
مثل فینال است

ورزش: جفال راشد، نایب رئیس باشگاه السد قطر در مصاحبه با روزنامه الوطن 
گفت: لیگ قهرمانان آسیا اهمیت زیادی برای السد دارد و به دنبال قهرمانی در 
این لیگ هستیم.  وی افزود: ما به بازیکنان تیم خود اطمینان زیادی داریم آنها 
موفق شــدند در نیم فصل اول نتایج خوبی را کســب کنند. در ابتدا فصل خوب 
ظاهر نشدیم ولی رفته رفته بهتر شدیم. تمام تلاش خود را می کنیم که از شانس 
خود در تمام رقابت ها دفاع کنیم به همین خاطر امیدواریم شانس با ما یار باشد 
تا بتوانیم در اولین گام خود در آسیا از ایستگاه سخت استقلال تهران عبور کنیم. 
نایب رئیس باشگاه الســد همچنین عنوان کرد: بازی با تیم ایرانی بسیار سخت 
خواهد بود زیرا استقلال تیم قدرتمندی است و در خانه خودش بازی می کند. ما 
باید با تمام قدرت وارد این بازی شویم و این بازی را به منزله فینال ببینم تا بتوانیم 

پیروز میدان باشیم. 

پرونده دایی در اختیار کمیته انضباطی 
ورزش:  اعتراضات علی دایی در بازی نیمه نهایی جام حذفی که مورد انتقاد کادر 
فنی تیم سپاهان هم بوده سبب اخراج او از سوی داور شد اما علی دایی بعد از اینکه 
از سوی داور اخراج شد دقایقی در زمین بازی ماند و بیرون نمی رفت!  حتی این 
شائبه پیش آمد که علی دایی می خواسته تیم را بیرون بکشد که سرمربی تیم نفت 
این فرضیه را رد کرد و دستیاران علی دایی و هم چنین بازیکنان نفت می گویند 
سرمربی شان نیت اینکه تیم را بیرون بکشد نداشته است.   با این حال بر اساس 
اعلام سازمان لیگ برتر گزارشات این بازی به زودی در اختیار کمیته انضباطی 

قرار خواهد گرفت.
اصفهانیان: شاید دایی محروم شود

اصفهانیان درباره احتمال محرومیت علی گفت: در گزارش ناظر مســابقه همه 
رفتارهای علی دایی آمده اســت. این گزارش به کمیته انضباطی می رود و شاید 

آنجا منجر به محرومیت یا جریمه نقدی او شود. 
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   سیدمرتضی قبله زاده نماینده سید ابوالفضل موسوی بیوکی در 

باشگاه فولاد یزد در خصوص انتخاب نام جدید برای تیم  فوتبال فولاد 
یزد، گفت: فعلًا نام تیم قرار است »تیم فوتبال یزد« باشد و پس از اینکه 

سهامداران مشخص شدند، در این خصوص تصمیم گیری خواهد شد.
    روزنامه العرب قطر در تحلیل وضعیت الاهلی از احتمال ماندن مشــترک 

پژمان منتظری و سید عدنان، دو مدافع ایرانی و بحرینی در این تیم خبر داد.
     عبدالله ویسی سرمربی سپاهان بعد از شکست برابر نفت تهران 
در جام حذفی سه روز به شاگردانش استراحت داد. سپاهانی ها بعد از 
استراحتی سه روزه، از روز سه شنبه تمرینات خود را برای حضور در 

نیم فصل دوم لیگ برتر آغاز خواهند کرد. 
    در حالی که طی روزهای اخیر بحث اختلاف محمد خرمگاه و سیدمهدی 

رحمتی حتی به خبر و شایعه جدایی دروازه بان تیم فوتبال استقلال منجر شده 
است مربی آبی پوشان دیروز در محل تمرین تیمش شرکت کرد و در حالی که 

رحمتی روی نیمکت نشسته بود با وی و سایر بازیکنان استقلال دست داد.
   دنی مانوئل بازیکن کلمبیایی صنعت نفت که نتوانسته با شرایط بازی 

در صنعت نفت کنار بیاید قرار است به زودی بعد از صحبت با مسئولان 
این تیم به صورت توافقی جدا شود. 

    مجید جلالی ، رییس کانون مربیان ایران، با انتشار بیانیه ای از سمت خود 
کناره گیری کرد.

    امین حاج محمدی که در تمرین چند روز گذشته استقلال غایب 
بوده، دیروز به دیدار ســید رضا افتخاری رفت تــا در مورد وضعیت 

قراردادش با او گفت و گویی داشته باشد. 

    وحید حمدی نژاد،مدافع تیم نفت تهران درباره رفتارهای علی دایی در 
کنار زمین گفت: دایی در آن لحظات عصبانی بــود اما اینکه می گویند می 
خواسته تیم را بیرون بکشــد، صحت ندارد. او می خواست در کنار زمین با 
بازیکنان صحبت کند و از نظر روحی و روانــی تیم را بالا بیاورد تا در آن جو 

به خودمان مسلط شویم. 
    پیمان حشمتی بازیکن تیم فوتبال پاس همدان با قراردادی سه 

ساله به تیم فوتبال استقلال خوزستان پیوست.
امید عالیشاه صبح دیروز با حضور در ورزشگاه شــهید کاظمی با سرخپوشان 
خداحافظی کرد تا رسما از این تیم جدا شــود. او با تی شرت مشابه لباس های 
نظامی به محل تمرین پرسپولیس آمده بود و همین مساله باعث شد کریم باقری 

این موضوع را سوژه کند.

اختلاف ۴۰۰ هزار 
یورویی انصاری فرد و 

المپیاکوس
ورزش: در حالی که منابع رســانه ای 
یونانــی از نزدیــک بــودن عقــد 
قراردارد کریم انصاری فرد با باشــگاه 

المپیاکوس آتن خبر داده بودند، اما رادیو ورزش این کشــور نوشــته اســت: 
 اختلاف 400 هزار یورویی شــاید مانعی برای برای عدم تفاهم طرفین باشد.

 در حالی که مدیر برنامه های کریم انصاری فرد از باشگاه المپیاکوس درخواست 
دســتمزد ســالیانه یک میلیون یورویی کرده، اما این تیم مطرح آتنی فقط با 

پرداخت 600 هزار یورو موافقت کرده است. 

امامی فر مربی 
خونه به خونه بابل شد

ورزش:  طــی جلســه ای  که عصر 
جمعه در باشگاه خونه به خونه برگزار 
شــد، علیرضا امامی فر با حکم قاسم 
حســن ز اده امیری )مالک باشگاه( 

به عنوان مربی این تیم منصوب شــد و ازامــروز کارش را در این تیم آغاز 
خواهد کرد. این مربی شیرازی ســابقه هدایت تیم های برق شیرازِ و پارسه 
تهران را در کارنامه خود دارد و به عنوان مربی تیم پرسپولیس نیز فعالیت 
داشــت. علیرضا امامی فر پیش تر در تیم های پرســپولیس، رویال شارلوا و 

فجر سپاسی نیز توپ می زد.

نکیسا از امروز در 
تمرینات سیاه جامگان

ورزش:  نیما نکیسا بعد از مذاکراتی 
که با مسوولان باشــگاه سیاه جامگان 
داشــت به عنــوان مدیر بــا این تیم 
به توافق رسید و قراردادش را امضا کرد.

قرار است نکیسا که یکی ، دو روزی در مشهد حضور داشت، ازامروز مجدداً در 
تمرینات تیم فوتبال سیاه جامگان حضور پیدا کند.

همچنین عباس مرداسی مدافع تیم فوتبال نفت آبادان مدنظر خداداد عزیزی 
قرار دارد و در صورتی که دو باشگاه برای جذب این باشگاه به توافق برسند، این 

بازیکن به جمع یاران عزیزی اضافه شود.
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زور منصوریان به دروازه بانش نرسید

رحمتی ماند تا منصوریان برود!
حمیدرضاعرب: رحمتی، منصوریــان، افتخاری و یا هواداران 
اســتقلال؟! کدام یک برنده بازگشت آقای پرحاشیه شماره یک 
به تمرین ها خواهند بود؟ این ها پرســش هایی است که پس از 
یک بازگشت غیرمنتظره به ذهن می رسد. علامت سوال بزرگی 
که معادلات را در باشگاه اسقلال به شکل غیرمنتظره دستخوش 
تغییرات کرده است. حال نمی دانیم این بازگشت به سود آبی ها 
خواهد بود یا حضوررحمتی در تمرین های اســتقلال منجر به 

بروزحواشی بیشتری خواهد شد. 
نوعی سســتی وبی ارادگی در رفتار منصوریــان و افتخاری 
پیرامون موضوع مهدی رحمتی موج می زند. این دو با وجود 
بیان تمام نارضایتی هایی که از رفتار و کردار مهدی رحمتی 
داشتند اما هرگز نتوانستند برخورد قاطعانه ای با دروازه بان 
خود داشــته باشــند. همه آن گلایه ها وهمه آن تهدید های 
رسانه ای و همه آن بگیر و ببندها مشتی تهدید وحرف بیهوده 
بود. اظهاراتی که فقط می خواست چند روزی افکارعمومی را 
سرگرم کند. مهدی رحمتی بی آنکه با برخوردی مواجه شود، 
عصر جمعه به تمرین اســتقلال می رود. او حتی برای اینکه 
حکومتش دراستقلال را به رخ همه بکشد خودرویش را تا کنار 
زمین می برد تا به همه بفهماند که اینجا اوست که حرف اول 

و آخر را می زند نه منصویان، نه حتی افتخاری که پوزیشــن اقتدار 
به خود گرفته بود. کاملا واضح اســت کــه زورمنصوریان به مهدی 
رحمتی نرسیده است و این دروازه بان استقلال است که حرف اول 
و آخر را در این باشــگاه می زند. نه افتخاری که صراحتا گفته بود 
روابط میان رحمتی و منصوریان تیره و تار شده است. هرقدر هم که 
منصوریان بخواهد با جریان رحمتی مبارزه کند و او را روی نیمکت 
بنشاند، نیمکت نشــینی این دروازه بان برایش پرهزینه خواهد بود 
چرا که رحمتی دروازه بانی نیســت که به همیــن راحتی نیمکت 

نشینی را تاب بیاورد. 
مگر آنکه اساســا طی روزهای اخیر اتفاقات دیگری رخ داده باشد و 
منصوریان از ترس بازی های سخت آتی رحمتی را حفظ کرده تا در 
بازی با السد به او میدان بدهد. انگیزه منصوریان برای حفظ مهدی 
رحمتی هرچه هســت، نشــان می دهد که او و دیگرعوامل باشگاه 
استقلال از بی سیاستی محض رنج می برد. منصوریان در ماجرای 
رحمتی بهترین فرصت را داشت تا با کنار گذاشتن این دروازه بان 
میخ اقتدارش را در زمین استقلال بکوبد اما او مماشات را پیشه کرد 
تا از این پس هیچ بازیکنی از او حساب نبرد. به خصوص بازیکنانی 
همچون حیــدری و ابراهیمی که در پس پــرده از موافقان جدایی 

رحمتی بودند. 

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

ورزشـــی



 هندبال  هاشم رسایی فر   آنچه که این روزها پیرامون 
هندبال ایران می گذرد با آنی که همین چند سال اخیر از آن 
سراغ داریم تفاوتی از زمین تا آسمان دارد. وضعیت آشفته و 
بی برنامه ای که پیش روی یکی از جذاب ترین رشــته های 
توپی کشورمان قرار دارد نشــان دهنده این است که به جز 
بازه زمانی کوتاهی که برنامه ای برای هندبال تدوین شــد و 
نتیجه اش موفقیت های مقطعی تیم های ملی مان بود دلی 
برای دنیای توپ بدستان نســوخت و هر چه بود جلوه ای از 
ضعف های رنگارنگی بود که هر روز بر شمارشان افزوده شد! 
فی الحال کار به جایی رسیده که نه تیم ملی درستی داریم، 
نه لیگ پویایی ، نه مدیریت پایداری و هــزار اندر هزار از این 
مثال ها. براستی کجای کار می لنگد؟ مقصرکیست؟ درمان 
و نوشدارو چیست؟ خوشحالیم از این که اکنون فراتر از تعداد 
انگشتان دست هایمان لژیونر در لیگ های هندبال اروپا داریم 
که هر کدامشان رونالدو ، مسی و زلاتانی هستند برای هندبال 
مان در لیگ قهرمانان هندبال اروپا! اما آیا می شود به همین 

دل خوش کرد و فقط جلوی پا را دید و به آینده فکر نکرد؟
ســرویس ورزش روزنامه قدس با برنامه ریزی انجام شــده 
و با برگــزاری میزگردهای تخصصی بــا حضور متخصصین 
رشته های ورزشــی مختلف قصد دارد مســایل روز ورزش 
کشور را ریشه یابی کند که البته با توجه به شرایط ویژه ای که 
این روزها هندبال کشــورمان دارد قرعه اول به نام این رشته 
افتاد. محمد رضا خزاعی،فعال رسانه ای و کارشناس هندبال 
، ابوالفضل جلایر، بازیکن و کاپیتان اسبق تیم ملی هندبال، 
دکتر تیموردرزآبی، سرپرست تیم ملی ، داور و بازیکن سابق 
هندبال، دکتر جواد زارعی، بازیکن سال های گذشته هندبال 
خراسان ،داور بین المللی هندبال و رئیس فعلی هیأت هندبال 
خراســان رضوی میهمانان ما در این میزگــرد بودند که با 
همراهی و همکاری احسان خزاعی، خبرنگار و فعال رسانه ای 
حوزه هندبال به عنوان دبیر این میز گرد آنچه که این روزها در 

هندبال ایران وجود دارد را مورد بررسی قرار دادیم.
* مدیریت ناپایدارفدراسیون

ابوالفضل جلایر، بازیکن و کاپیتان سابق تیم ملی هندبال در 
خصوص مدیریت فدراسیون و مباحث پیرامون آن می گوید: 
در حال حاضر اکثر مشکلاتی که گریبانگیر هندبال کشور ما 
شده اســت مربوط به بحث مدیریتی آن می شود. در همین 
چند ســال اخیر به وضوح دیده ایم که هــر چند وقت یکبار 
یک نفرعوض شــده و مدیریت آن پایدار نمانده است و این 
ناپایداری مدیریت فدراســیون را دچار ضعف های متعددی 
ساخته که نتایج همه آنها به خانواده هندبال برگشته است. 
متأسفانه باید گفت هندبال بیشترین ضربه ای که خورده است 
از خود فدراسیون و مدیریتش بوده است. شاید ادعا کنند که 
اسپانسر و پول نیست و نمی شــود کاری انجام داد. اسپانسر 
نداریم درست اما وقت نشستن هم نیست و باید چاره ای برای 

حل این مشکل اندیشید.
وی همچنین در مورد شرایط حرفه ای حاکم بر هندبال کشور 
اظهار داشت: هندبال ما بین حرفه ای بودن و نبودن گیر کرده 
است چرا که هنوز آنچه را که باید برای حرفه ای شدن داشته 
باشیم نداریم. امکانات ما در حد حرفه ای بودن نیست بازیکنان 
تفکر حرفه ای بودن را ندارند در حالی که از بازیکن توقع زیادی 
داریم . باید برای حرفه ای شدن زمینه سازی شود که متأسفانه 
در این مورد اقدام چندانی صورت نگرفته است و فقط ادعای 
حرفه ای بودن داریم. مثلا مرحوم حمید مرادیان در شرایطی 
که هندبال حرفه ای نبود برای هندبال مشهد زحمات زیادی 
کشید و دست آخر هم در زمین هندبال در حالی که فقط 33 

سال داشت جان داد. 
*بی نظمی های بازیکنان

دکتر درزآبی که ســابقه زیادی در مدیریت و سرپرستی 
تیم های ملی هندبال دارد درخصوص تجربیاتش از شرایط 
هندبال کشور می گوید: از سال 88 من با مسؤولیت های 
متعددی در کنار تیم های ملی بودم باید بگویم یکســری 
مســایل مشــترک وجود دارد که باعث شــده هندبال ما 
اینچنین شرایطی داشته باشد. از جمله اینکه وقتی مربی 
خارجی برای تیم ملی می آید الگــوی رفتاریش با الگوی 
رفتاری بازیکنان ما نمــی خواند که ریشــه در تفاوتهای  
فرهنگی دو طرف دارد. باید گفت این خیلی خوب اســت 

که حدود 12 بازیکن از ما در حال حاضر در اروپا توپ می 
زنند چون در آنجا منظم می شوند در اروپا وقتی بازیکن ما 
نظم می پذیرد اینجا هم راحت تر نظم می پذیرد و در ادامه 
این حسن گسترش می یابد. تمام اختلافات از جایی شروع 
می شود که بازیکنان ما نظم پذیر نیستند در حالی که  این 
فاکتور برای خارجی ها از درجــه اهمیت بالایی برخوردار 
است. بازیکنی که همیشه در ایران با خواهش و تمنا تمرین 
کرده و در مسابقات حاضر شده است با آمدن مربی خارجی 
موظف به داشتن نظم می شود که این برایش سخت است 
و در نهایت باعث اختــلاف بین کادر فنــی و بازیکن می 
شود، پس باید برای اینکه به این مشکل برنخوریم مربیان 
با ســطح بالای هندبال دنیا را برای رده های پایه تیم ملی 

انتخاب کنیم.
نکته بعدی که اهمیت بالایی 
دارد این اســت کــه برخی از 
بازیکنان رده های ســنی پایه 
خیلــی زودتــر از آنچــه باید 
فرصت حضور در تیم های ملی 
رده های ســنی بالاتر و حتی 
بزرگسالان را پیدا می کنند که 
این خود در دراز مدت تبدیل 
به آفت شده و سطح توقع این 

بازیکنان را بالا برده و در نهایت به هندبال ضربه می زند. 
*ضعف رسانه ای فدراسیون

محمد رضا خزاعی با گریز به گذشــته هندبال در کشورمان 
و برگزاری لیگ هندبال می گوید: اولیــن دوره رقابت های 
باشگاهی کشور سال 66زمان فدراسیون سید امیر حسینی 

شکل گرفت که با اقدامات زیر بنایی 
خوبی که صــورت گرفــت و آقای 
حسینی همزمان هم در فدراسیون 
بود و هــم در ورزش آموزشــگاه ها 
ســمت داشت جشــنواره فرهنگی 
ورزشی هندبال جوانان کشور برگزار 
شــد که کمک زیادی به گستردگی 
هندبال در کشور نمود. این اقدامات 
با همراهی و پوشــش خوب رسانه 
ای که مواجه شد توانست زیر بنای 
خوبی برای هندبــال ایران و جذب 
علاقه مندان به این رشــته شــود. 
اقدامی که در حال حاضر متأسفانه 

کمتر صورت می گیرد و رســانه ها در هندبال جایگاه خوبی 
ندارند. باید قبول کنیم که رشته هایی مثل فوتبال را خیلی 
از رسانه ها دنبال رویدادهای آن هستند و ریز آن را دنبال می 
کنند و حتی هزینه هایی پرداخت مــی کنند اما این جریان 
برای رشــته های غیر فوتبالی چندان صدق نمی کند و این 

مسؤولان فدراسیون ها هستند 
که می بایست در جهت تعامل با 
رسانه ها گام بردارند کاری که 
کشــتی ، والیبال و تا حدودی 
بسکتبال توانســته اند انجام 
دهند و رسانه ها را همراه خود 
سازند.فدراسیون هندبال نیز 
برای اینکه بتوانــد هندبال و 
علاقه مندان به آن را در کنارش 

داشته باشــد چاره ای جز این ندارد و باید توجه بیشتری به 
رسانه ها و اهمیت همراهی آنها داشته باشد.

*لیگ بی ستاره
خزاعی در ادامه در مورد لیگ و خروج ملی پوشــان از کشور 
و حضورشــان در لیگ های خارجی گفت:این که ستارگان 
هندبال ایران این توانایــی را دارند که مــی توانند بعضا در 
لیگ های معتبر اروپایی بازی کنند این اتفاق خوبی است. اما 
وقتی این اتفاق می افتد و بازیکنان شاخص ما فقط به دلیل 
اینکه قراردادهای داخلی کمتر از خارج است عطای بازی در 
لیگ برتر کشور خودمان را به لقایش می بخشند این می شود 
که لیگ مان خالی از ستاره می شود.خالی شدن لیگ هم از 
ستاره دلیلش این است که به جز این چند نفر و با خارج شدن 

10- 12 بازیکن شاخص بازیکنان جدیدی پرورش نیافته اند 
که جایگزین بازیکنان شاخص فعلی شوند نتیجه این می شود 
که وقتی مهدی بیجاری بازیکنی که حدود 2 سال است که 
هندبال بازی نمی کند و با تیم نوین قطره به لیگ بازمی گردد 

در نبود بازیکنان شاخص می شود بهترین بازیکن!
فدراسیون برای اینکه بیشــتر از این هندبال دچار بحران بی 
بازیکنی نشود چاره ای جز اقداماتی مانند فراخوان بازیکنان 

مستعد ندارد.
*همه چیز فدای پول

دکتر جواد زارعی با مقایسه آنچه که در گذشته هندبال وجود 
داشت و شرایط فعلی و حاکم بر هندبال می گوید: زمانی که 
ما هندبال بازی می کردیم حتی یک سالن وجود نداشت که 
ما بتوانیم در آن تمرین برگزار 
کنیم و مسابقه بدهیم هرچه 
بود در زمین رو باز بود و بدون 
حتی کوچکتریــن امکاناتی. 
آن زمان حتی اگر یک دست 
لباس بــه ما می دادنــد قانع 
بودیم و می رفتیم به مسابقات 
و نتایج خوبی هم می گرفتیم. 
بیشــترین پولی که ما آخرین 
باری که گرفتیم یک میلیون 
تومان بــود اما متأســفانه اکنون پول جایگزیــن همه چیز 
شده است! به طور مثال بازیکن همشــهری ما که زیر دست 
خودمان آموزش دیده اســت اصلا به اصولــی و عقایدی که 
می بایست پایبند باشــد اعتقادی ندارد و حتی اگر ما چیزی 
بگوییم از ما ایراد هم می گیرد متأســفانه الان ارتباط خوبی 
بین بازیکن با مربــی و داوران وجود 
ندارد. اولین چیــزی که بازیکن می 
بیند دســتمزد اســت. حرف اول را 
پول می زند از همین 10- 12 نفری 
که الان در لیگ های اروپا بازی می 
کنند چند ســال قبل حداقل 4 - 5 
بازیکن شــرایط حضور در خارج از 
کشور را داشتند اما این کار را نکردند 
چون در داخل خیلی بیشتر از پولی به 
آنها داده می شد که قرار بود در خارج 
از کشــور بگیرند برای همین عطای 
بازی در ســطوح بالاتر را به لقایش 
بخشیدند.متأســفانه الان مسابقات 
لیگ را یکســری از افراد برگزار می کنند تا یکسری دیگر به 
منافعشان برســند به طور مثال داوران مجری مسابقات می 
شــوند و تلاش زیادی برای برگزاری لیگ می کنند تا بقیه 

پولشان را بگیرند.
*تحول در ساختار فدراسیون

داوربیــن المللــی هندبــال 
کشورمان در ادامه اظهار داشت: 
بایستی برای بهتر شدن شرایط 
هندبال ســاختار فدراسیون 
متحول شود و ارتباط درست و 
اصولی با قدرت های اسپانسری 
برقرار شود.  افرادی که در رأس 
فدراسیون قرار می گیرند افراد 
مجرب و کاربلدی نیستند باید 
در رأس فدراسیون کسی باشــد که دید بلندی داشته باشد. 
متأسفانه یکسری از افراد که سرمایه های هندبال هستند در 
جایگاه خودشان مورد استفاده قرار نمی گیرند و به جای آنها 
دوستانی به کار گرفته می شوند که از علم مدیریت سررشته 
چندانی ندارند به طور مثال از آقایی استفاده می شود که 10 
سال پیش در یکی از استان ها مسؤول بوده و اصلا به روز نیست 
و از هندبال روز دنیا عقب اســت.این فرد شاید مشاور خوبی 
باشد اما نمی تواند نیروی خوب و کار آمدی برای شرایط فعلی 
باشد. وقتی افرادی که شرایط لازم را ندارند برای لیگ تصمیم 
گیری می کنند چون برنامه و استراتژی درستی ندارند چندان 

موفق نمی شوند.
وی افزود: اگر می بینید لیگ خوبــی نداریم نتیجه اش این 

است که باشــگاه های ما اکثرا دقیقه نودی شکل گرفته اند 
و برنامه ریزی درستی نمی شــود بر این مبنا فقط باید لیگ 
را برگزار کنیم وقتی هم این طور باشد لیگ کارایی چندانی 

نخواهد داشت.
رئیس هیأت هندبال خراسان رضوی در ادامه افزود: جمله ای 
را که برای هیأت خودم گفتم برای فدراسیون هم می گویم. 
ویترین یک فدراســیون وجود لیگ پویاست. ویترین لیگ 
بازیکنان خوب است. فراموش نکنیم یک بازیکن خوب که در 
هر یک از تیم های لیگ باشــد بقیه بازیکنان را هم با خود به 
جلو هدایت می کند. برای همین است که باید بگویم دوست 
داریم و افتخارما این است که به نام امام رضا)ع( یک تیم در 
مسابقات لیگ داشته باشیم تا زمینه رشد بیشتر هندبال در 

استانمان فراهم شود.
*ضعف مدیریت حضور در میادین 

وی در ادامه افــزود: نکته بعدی که باید به آن توجه داشــت 
این اســت که مدیریت درســت و اصولی در بحث حضور در 
رقابت های مختلف وجود ندارد ما زمانی که قرار بود هم برای 
رقابت های انتخابی المپیک لندن وهم برای ریو به مصاف تیم 
های آســیایی برویم از قبل معلوم بود که با حضور تیم های 
قدرتمندی همچون قطر که بازیکنان چند ملیتی دارد نمی 
توانیم به المپیک برسیم بایســتی حضور در این رقابت ها به 
گونه ای مدیریت می شد که ما با تیم ملی دوم مان در انتخابی 
المپیک حاضر می شدیم تا هم آنها میدان دیده می شدند و 
هم اینکه فرصت کافی برای آماده سازی تیم ملی اصلی مان 
برای انتخابی رقابت های جام جهانی داشته باشیم و در ادامه 
تیم مان بتواند در مسابقات مهمی همچون رقابت های جهانی  
حاضر شود. اتفاقی که متأسفانه هم بعد از لندن برایمان افتاد 
و هم بعد از ریو که مسابقات جهانی را به سبب اختلافاتی که 
در بدنه تیم ملی به دلیل نگرفتن نتیجه لازم در راه المپیک 
از دست دادیم. متأســفانه وقتی یک تیم رقابت های مهمی 
همچون جهانی فرانسه را از دست می دهد به خودی خود 2 

سال از بقیه رقبایش عقب می افتد.  
*قراردادهای تأمل برانگیز

 سرپرست تیم ملی ، داور و بازیکن سابق هندبال همچنین در 
خصوص ورود اسپانسرها به بدنه تصمیمات فدراسیون هندبال 
گفت: روز اول که قرار است فدراسیون با یک اسپانسر قرارداد 
همکاری امضا کند بایستی همه توافقات مکتوب شود و دامنه 
کاری و تعهدات هرکس مشخص شود اگر چارچوب در برخی 
جاها مشخص نشود هرکسی طلبکار می شود. باید فدراسیون 
توانایی مدیریت اسپانسر را به خوبی داشته باشد و افراد خبره 

و با تجربه ای قراردادها را تنظیم کنند. 
نکته تأمــل برانگیز دیگردر مورد قراردادها این اســت که 
فدراســیون در تیم های ملی برای هیچ کــدام از مربیانی 
داخلی قراردادی ثبت نمی کند! متأســفانه به چشم یک 
کارگر به مربیان داخلی نگاه می شــود و به  تعداد روزهای 
حضور در اردو و مسابقات آن هم به صورت روزمزد حقوق 
به مربیان داخلی پرداخت می شود! این در حالی است که 
سرمربی خارجی ماهانه 8 هزاردلار حقوق می گیرد و جمع 
پرداختی به کادرفنی داخلی به یک میلیون تومان هم نمی 
رسد! همه این موارد برای این وجود دارد که هر کس رئیس 
فدراسیون می شود می خواهد زود نتیجه بگیرد و همه چیز 
را به اســم خودش تمام کند در حالی که می بایست مربیان 
خارجی قدری برای تیم های ملی به کار گرفت تا در کنار این 

مربیان ، مربیان داخلی هم کارکشته شوند.
*48 نان خور در فدراسیون

دکتر درزآبی به وجود نفرات زیاد و ناکارآمد در بدنه فدراسیون 
فوتبال اشاره کرد و افزود: فدراســیون هندبال آلمان با تمام 
حجم بــالای کاری که دارد تنها و تنها با حضــور 5 نفر اداره 
می شــود و تیم های ملی این کشور همیشــه جزو مدعیان 
دنیا به حساب می آیند اما در کشــور ما فدراسیون هندبال 
48 نان خور دارد! و همیشه یک جای کار می لنگد چون هیچ 
کسی کارش را درست انجام نمی دهد و عواقب آن را به گردن 
دیگری می اندازد.این می شود که همه جا برای پیش بردن 
کارها مدیریت بحران تشکیل می دهند اما در فدراسیون ما 
بحران مدیریت داریم که می بایست برای پیشرفت هندبال 

این ساختار درست شود.

محمد رضا خزاعی

بررسی چالش های پیش روی لیگ و تیم ملی در میزگرد تخصصی قدس

هندبال  نیاز به دست های مدیریتی قوی تر دارد

 پایان رقابت ماراتن هرمز با معرفی نفرات برتر
8 سکه طلا به مرادی رسید

ورزش: مسابقه دوی ماراتن قهرمانی کشور با حضور 120 دونده از 
استان های سراسر کشور با استقبال پرشور هرمزگانی های خونگرم 
و ورزش دوست در حاشیه ســواحل زیبای خلیج نیلگون همیشگی 
فارس برگزار شد و محمدجعفر مرادی، دونده المپیکی و رکورد دار 
این رشته با زمان 2:20:30 ساعت موفق شد به عنوان قهرمانی این 

مسابقه دست یافته و 8 سکه تمام بهار آزادی دریافت کند.

حضور کمانداران ایران در کاپ آسیایی 
هند

تسنیم : تیم های ملی تیراندازی با کمان ایران در رده های مختلف 
در مسابقات جهانی آمریکا و کاپ آسیایی هند شرکت می کنند.

تیم ملی تیراندازی با کمان کشــورمان در بخش نوجوانان و جوانان 
جهت حضور در مسابقات جهانی داخل ســالن راهی آمریکا خواهد 
شد. این مســابقات 20 بهمن ماه برگزار می شــود. اردوی تیم ملی 
جهت حضور در این مسابقات از  در سایت تیراندازی با کمان مجموعه 

آزادی آغاز شده است.

سپهرزاد سرمربی احسان حدادی شد
مهر: رکورددار دهگانه و هفتگانه کشور هدایت نایب قهرمان المپیک 

لندن را بر عهده گرفت.
 احسان حدادی نایب قهرمان المپیک که از روزها پیش از انتخاب یک 
گزینه ایرانی برای هدایت خود خبر داده بود سرانجام با برگزاری یک 

نشست خبری سرمربی جدید خود را معرفی کرد.
بر این اساس هادی سپهرزاد رکورددار 10 گانه و ٧ گانه دوومیدانی 
ایران به عنوان مربی جدید حدادی انتخاب و معرفی شــد. سپهرزاد 
سابقه کسب چندین مدال آســیایی را در کارنامه خود دارد و از نظر 

عاطفی رابطه بسیار خوبی با نایب قهرمان المپیک دارد.

علی اکبری فینالیست MMA ژاپن 
شد

ایسنا: مبارز ایرانی با شکســت حریفی از روسیه مقتدرانه به فینال 
رقابت های جهانی MMA در ژاپن راه یافت.

 امیر علی اکبری در مرحله نیمــه نهایی رقابت های MMA مقابل 
والنتین مولدافسکی از روسیه به روی رینگ رفت و در پایان دو راند 
پنج  دقیقه ای در یک مبارزه ســخت و نفس گیر بــا رای داوران به 

پیروزی رسید و راهی فینال این رقابت ها شد.

نتایج هفته دهم لیگ برتر تیراندازی 
مردان

ایسنا: با برگزاری هفته دهم لیگ برتر تیراندازی مردان، برترین های 
رشته تفنگ و تپانچه بادی معرفی شدند.

 هفته دهم از دهمین دوره لیگ برتر تیراندازی مردان دیروز با حضور 
شش تیم و به میزبانی هیأت کرمان در محل سالن 80 خط مجموعه 
ورزشی آزادی برگزار شد. پس از مشخص شدن برترین تیم ها، فینال 
هر رشته برگزار شد که در نهایت در رشــته تفنگ انفرادی، حسین 
باقری از نزاجا در مکان اول ایســتاد و  امیرســیاوش ذوالفقاریان از 
سمنان و مهدی احمدی از نزاجا به ترتیب در مکان های دوم و سوم 

ایستادند.

قرارداد نیکولوف فسخ شد
تسنیم : بازیکن فصل گذشته تیم والیبال پیکان از تیم روسی دیپورت 
شد. نیکولای نیکولوف، مدافع وســط بلغارستانی فصل گذشته تیم 
پیکان که به تیم »انسی کراسنویارسک« لیگ روسیه پیوسته بود از 

این تیم روسی دیپورت شد.

بودجه پیشنهادی کمیته ملی المپیک 
مهر: پیشنهاد کمیته ملی المپیک به خزانه دولت و برای تخصیص 
بودجه سال آینده رقمی معال دو برابر بودجه مصوب این کمیته در 
ســال جاری اســت.  رایزنی نهادهای مختلف با خزانه دولت و برای 
مشخص شدن میزبان بودجه مصوب و دریافتی سال آینده آغاز شده 
است. کمیته ملی المپیک هم در این زمینه بیکار نبوده و با توجه به 
رویدادها و برنامه هایی که در ســال آینده خواهد داشت و از طرفی 
حساب و کتاب های مالی داخلی، میزان بودجه موردنیازش برای این 

سال را مشخص کرده است.

لیلا رجبی: بعد از خداحافظی هیچ 
تماسی از مسوولان فدراسیون نداشتم

مهر: رکورددار پرتاب وزنه ایران که بعد از پایان کارش در بازی های 
المپیک اعلام خداحافظی کرد، گفت: بعد از این تصمیم به جز نایب 

رئیس فدراسیون هیچ تماسی از دیگر مسؤولان فدراسیون نداشتم.
او گفت: این روزها هیچ کاری نمی کنم، نه تمرین دارم و نه در دوره 
آموزشی خاصی شــرکت می کنم. فقط خودم را آماده می کنم تا دو 
هفته دیگر بتوانم در آزمون دوره مربیگری بدنسازی شرکت کنم و آن 

را با موفقیت به پایان برسانم.

خبر

یکشنبه 10/12  ساعت: 15:00
لیگ برتر والیبال : بانک سرمایه - کاله مازندران

زنده از شبکه ورزش

یکشنبه 10/12 ساعت: 00:1٧
لیگ برتر والیبال : پیکان تهران - پارسه تهران

زنده از شبکه ورزش

یکشنبه 10/12 ساعت: 19:30
هفته 19 لیگ برتر انگلیس : آرسنال - کریستال پالاس

زنده از شبکه ورزش

دوشنبه 10/12 ساعت: 18:30
هفته 20 لیگ برتر انگلیس : ساندرلند - لیورپول

زنده از شبکه ورزش

دوشنبه 10/12 ساعت: 20:45
هفته 20 لیگ برتر انگلیس : وستهام - منچستریونایتد

زنده از شبکه ورزش 

ورزش در سیما

15

ت
یادداش

2

ستاره هایي که شیپورچي شدند
رسول بهروش: در کشــاکش بحران هاي ریز و درشتي که این روزها استقلال را 
محاصره کرده، حالا هواداران این تیم باید بابت پاک شدن »قلب هاي آبي« از صفحه 
اینستاگرام بختیار رحماني هم غصه بخورند! ستاره پیشین فولاد که این روزها زمزمه 
خروجش از استقلال به گوش مي رسد، اخیرا تمامي عکس هایش با پیراهن این تیم 
و نیز نمادهاي هواداري از آبي پوشان را حذف کرده تا پیغامي صریح به مخاطبانش 
بدهد. جالب است که این کار او توسط کاوه رضایي الگوبرداري شده و حالا هر دو 
بازیکن، به خصوص خود بختیار آماج انتقاد هواداران قرار گرفته اند. رحماني که از 
این همه توهین به ستوه آمده، با انتشار مطلبي اعتراض آمیز، بخش کامنت هاي 

صفحه اش را هم بسته تا معترضان مجالي براي ابراز وجود نداشته باشند.
باورکردني نیست که 16سال بعد از آغاز عصر حرفه اي گري در فوتبال ایران، ما 

داریم در مورد چنین مسایل سطحي و سخیفي حرف مي زنیم؛ اینکه یک بازیکن 
فوتبال چهار تا قلب آبي را پاک کرده و مثلا به جایش فلان عکس قدیمي اش را 
به روزرساني کرده است! چطور مي توان باور کرد سطح تحلیل در فضاي فوتبال 
ایران تا این اندازه نازل باشد و هواداران و رسانه ها به جاي تمرکز روي کیفیت، 

تلاش و تعهد بازیکنان، تکاپوي اینستاگرامي آنها را زیر ذره بین ببرند؟
خیلي از آنهایي که امروز بختیار رحماني را زیر شلاق گرفته اند و حذف نمادهاي 
آبي از صفحه وي را مصداق خیانت او به شمار مي آورند، همان هایي هستند که 
دیروز با چهار تا قلب آبي جوگیر شدند و یادشان رفت این بازیکن افول کرده، آن 
بختیار سه سال پیش نیست و سطح توقعات از او نباید بیش از اندازه بالا باشد. 
این رفقا همان کساني هستند که وقتي پدیده عجیب و غریبي مثل محمدحسین 
کنعاني زادگان پرســپولیس را دور زد و به جاي شش تا قلب قرمز، چهارتا قلب 

آبي آپلود کرد)!( ناگهان به افتخار مدافع پیشین ملوان هورا کشیدند و غیرت و 
تعصبش را ستودند. حالا چه شده است که اقدام مشابه بختیار رحماني البته در 
مسیر معکوس چنین باعث خشم این گروه مي شود و آنها را از کوره به در مي برد؟

وقتي یک هوادار فوتبال شأن خودش را تا این اندازه پایین مي آورد و احساساتش 
را به ارزان ترین بهاي ممکن به فروش مي رساند، باید به بازیکنان حق داد که از 
چنین موجي سوءاستفاده کنند و به جاي تلاش براي ارتقاي سطح کیفي شان، 
با آیکون هاي اینستاگرام نرخ محبوبیت و مقبولیت شــان را بالا و پایین کنند. 
در فوتبال روز دنیا معمولا این هواداران هســتند که براي هم کري مي خوانند؛ 
بازیکنان اما فقط تمرکزشان روي حضور موثرتر در مستطیل سبز است و کاري 
به حاشیه ها ندارند. با این وجود در فوتبال ما ، خود »هوادار« با فرهنگ غلطش 
کاري مي کند که بازیکن شیپور دست بگیرد و تا سر حد یک بوقچي تنزل بیابد. 
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مشحون: 
باوئرمن برای فعالیت 

باشگاهی باید با ما توافق کند
ورزش: رئیس فدراسیون بسکتبال ایران گفت: باوئرمن بدون 

توافق با ما نمی تواند در تیمی جز تیم ملی ایران فعالیت کند.
محمود مشــحون،گفت: از این موضوع باخبر هســتم و در شبکه های 
اجتماعی در مورد آن مطالبی خواندم. باوئرمن، قراداد 4 ساله با ما دارد و 
تاکنون هم صحبتی با ما نکرده است. او ادامه داد: بندی در قرارداد باوئرمن 
وجود دارد که برای فعالیت با یک تیم باشگاهی باید به فدراسیون والیبال 
ایران مذاکره کند و به تفاهم برســد. او بدون توافق با ما نمی تواند در 

تیمی جز تیم ملی ایران فعالیت کند.  این در حال بوده که مسؤولان 
تیم وورزبورگ برای هدایت تیم خود با درک باوئرمن، سرمربی 

فعلی تیم ملی ایران وارد مذاکره شده اند و او را سرمربی 
آینده تیم خود معرفی کرده اند. 

داورزنی: 
هنوز روزنه امیدی به 

استویچف داریم
تسنیم : رئیس فدراســیون والیبال ایران گفت: با وجودی که فعلًا با 

استویچف به توافق نرسیده ایم اما هنوز روزنه امیدی به او داریم.  محمدرضا 
داورزنی در مورد انتخاب سرمربی تیم ملی والیبال ایران گفت: تلاش ما در بحث 
انتخاب سرمربی تیم ملی والیبال این است که کسی را انتخاب کنیم تا موفقیت  های 
اخیر ما را دنبال کند. در این بین نمی توانیم به همه خواسته های این مربیان تن و 
پیشنهادی بالاتر از عرف جهانی به آنها بدهیم. وی خاطرنشان کرد: روی دجورجی 
حساب می کردیم اما او با تیم ملی لهستان به توافق رسید. استویچف حدود یک ماه 
روی والیبال ما مطالعه کرد ولی در نهایت گفت که مسوولیت تیمی را قبول می  

کند که روی سکو برود. با وجودی که فعلاً با او به توافق نرسیده ایم اما هنوز 
روزنه امیدی به او داریم. در مجموع، سرمربی جدید تیم ملی قبل 

از مرحله پلی آف لیگ برتر انتخاب خواهد شد تا از نزدیک 
شاهد عملکرد بازیکنان تیم ملی باشد و برای یک 

دوره 4 ساله برنامه ریزی کند.

طلایی: 
هادی شانسی برای 

حضور در تیم ملی ندارد
تسنیم : ســرمربی تیم ملی کشــتی آزاد ایران گفت که پرویز 

هادی شانسی برای پوشــیدن دوبنده تیم ملی ندارد. محمد طلایی 
در خصوص وضعیت مسعود اسماعیل پور اظهار داشت: شورای فنی در 

خصوص اسماعیل پور تصمیم می گیرد و رأی نهایی را می دهد. سید احمد 
محمدی هم در اردو حضور دارد و البته مصدوم اســت. وقتی بتواند روی 
تشک برود، شورای فنی در مورد او تصمیم خواهد گرفت. وی ادامه داد: 
با یک تیم خوب جام جهانی حاضر می شویم چون بازی ها در تهران 

برگزار می شود. برای جام جهانی دو ماه فرصت داریم و تلاش می 
کنیم در این مسابقات قهرمان شویم. سرمربی تیم ملی کشتی 

آزاد در خصوص شرایط پرویز هادی، خاطرنشان کرد: 
پرویز هادی شانســی برای حضور در تیم 

ملی ندارد.
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میزگرد تخصصی هندبال با موضوع مطرح شده 
از سوی احسان خزاعی پیرامون آنچه که این 
روزها به این رشته مهیج برمی گردد شروع 
شد . مواردی از جمله مشکلات برگزاری لیگ 
و چگونگی حضور اسپانسر برای فدراسیون 
و تیم های لیگی و فراهم شدن شرایط برای 
جذاب نمودن لیگ ، مدیریت فدراســیون 
هندبال و شرایط تیم ملی بخصوص کوچ ملی 

پوشان به خارج از کشور و ...

جواد زارعی

ابوالفضل جلایر تیمور درزابی 



زندگى/ شايان محبى: دوربين عكاسى، يكى از ابزارهاى فناورى 
است كه مانند گوشى هاى هوشمند، براى عموم قابل استفاده است. از 
آنجا كه دوربين هاى عكاسى انواع گوناگون و كاربردهاى مختلفى دارند، 
بنابراين بهتر اســت پيش از خريد يك دوربين عكاسى مناسب براى 

خود، درباره موارد زير مطمئن شويد، تا خريد موفقى داشته باشيد:
 كاربرد دوربين عكاســى يكى از عواملى اســت كه در خريد آن 
نقش تعيين كننده اى دارد، پس ابتدا هدف خود را از خريد دوربين 

مشخص كنيد.
 كيفيت تصوير نهايى در انواع مختلف دوربين هاى عكاسى متفاوت 
است، بنابراين بيشينه كيفيت تصويرى را كه از دوربين خود انتظار 

داريد، تعيين كنيد.
 اينكه دوربين هاى عكاسى، داراى بزرگنمايى اپتيكال و فلش باشد 
يا نباشد، بر روى قيمت آن تأثير دارد. پس نياز خود را به اين امكانات 

در دوربين خود معلوم كنيد.
 حافظه مورد نياز شما، بسته به تعداد تصاويرى است، كه هر بار قرار 
است بگيريد، پس بايد بدانيد كه هر بار چند عكس مى خواهيد بگيريد 

كه حافظه مورد نظر خود را براى دوربين عكاسى مناسب بيابيد.
 عمر باترى نيز عامل مؤثر ديگرى در خريد دوربين عكاسى است، 

پس به اين مورد نيز توجه ويژه داشته باشيد.

راهنماى خريد

زندگى/ ناهيد قديرى: شــايد براى شما هم پيش آمده است كه 
رمز گوشى هوشمند آندرويدى خود را فراموش كنيد و يا پترن آن 
را به خاطر نياوريد، اما اگر اين اتفاق افتاد چه بايد كرد؟ نخســتين 
راهى كه در اين گونه موقعيت ها به ذهن افراد مى رســد، مراجعه 
به يك متخصص يا فروشــنده موبايل و كمك گرفتن از وى است، 
البته بيشتر اين افراد براى درست كردن گوشى هوشمند شما هزينه 
دريافت مى كنند، در صورتى كه خودتان با امتحان كردن چند راه 

ساده، مى توانيد گوشى خود را باز كنيد و رمز آن را تغيير دهيد.
اگر رمز يا پترن گوشــى هوشــمند آندرويدى خود را فراموش 
كرديــد، راه بازيابــى رمز، بازگرداندن گوشــى هوشــمند به 
تنظيمات كارخانه است، البته با اين كار احتمالا تمام برنامه ها، 
تصاويــر و محتواى موجود در حافظه داخلى گوشــى خود را از 

دست خواهيد داد، اما چاره اى نيست.
براى بازگرداندن گوشــى هوشــمند آندرويدى خود به تنظيمات 

كارخانه در حالت قفل شده، به ترتيب مراحل زير را طى كنيد:
1- گوشى هوشمند خود را خاموش كنيد.

2- دكمه هاى پاور، كاهش صدا و دوربين گوشى هوشمند را به طور 
همزمان فشار دهيد و چند لحظه نگه داريد.

3- با دكمه هاى كاهش و افزايش صداى گوشى، در فهرست ظاهر 
شــده، بالا و پايين برويد، تا گزينه بازگشــت به تنظيم كارخانه را 

پيدا كنيد.
4- پس از انتخاب گزينه بازگشــت به تنظيم كارخانه، منتظر بالا 

آمدن مجدد گوشى بمانيد.

جــى اس ام: كافه بــازار در جديدترين گزارش خــود آمارى از 
محبوب ترين برندها و گوشــى هاى اندرويدى كاربــران ايرانى در 
پاييز 95 منتشر كرده اســت. از آنجا كه بسيارى از كاربران از اين 
اپليكيشن اســتفاده مى كنند، با ديدن اين آمار مى توان به سليقه 
ايرانيان در انتخاب گوشى پى برد. بر اين اساس سامسونگ همچنان 
محبوب ترين برند در ميان خريداران تلفن همراه است و 55,6 درصد 
كاربران كافه بازار از گوشى هاى اين شركت استفاده مى كنند كه در 
مقايســه با تابستان 1,9 درصد رشــد داشته است. سهم هوآوى با 
اينكه در پاييز 0,7 درصد كاهش داشته اما رتبه دوم خود را حفظ 
كرده است. سهم سونى نيز از 5,9 به 7,4 درصد رسيده تا سومين 
برند محبوب ايرانى ها باشــد. برندهاى ال جى، اچ تى سى و لنوو نيز 
جايگاه فصل تابستان خود را حفظ كرده اند و در پاييز نيز به ترتيب 
چهارمين، پنجمين و ششمين برند محبوب گوشى هاى اندرويدى 

كاربرانى ايرانى شده اند.

امنيت فناورى

بازار همراه

 زندگى/ رها واعظى  شايد همه ما به ياد داشته 
باشــيم كه روزگارى نه چنــدان دور براى اتصال 
بــه اينترنت بايد با همه افــراد خانواده هماهنگ 
مى شــديم تا هنگام استفاده از اينترنت به تلفن دست نزنند و 
اگر هم كسى قرار بود با منزل ما تماس گيرد، تلفن ساعت هاى 
زيادى اشغال بود و همه متوجه مى شدند كه احتمالا صاحبخانه 
به اينترنت متصل اســت! اما امروز، ديگر دردسرهاى آن روزها 
و صداى گوشــخراش مودم دايال آپ را نداريم و دسترسى به 
اينترنت آن قدر آســان و همه گير شــده كه ديگر حتى توى 
تاكســى و اتوبوس هم مى توانيم از اينترنت همراه گوشى خود 

استفاده كنيم. 
آن طور كــه از دنياى فناورى انتظار مــى رود، در آينده اى نه 
چندان دور امكان اتصال به اينترنت باز هم آسان تر مى شود، به 
طورى كه حتى نام اينترنت «دايال آپ» نيز براى كاربران آينده 

اينترنت، خنده دار خواهد بود.

 سرگذشت اينترنت
جرقه ايجاد اينترنت، در ســال 1962 با ايده آقاى ليكليدر كه 
يكى از محققان دانشــگاه ام آى تى بود، شكل گرفت. وى در 
ايده خود از يك شــبكه جهانى بين رايانه هاى دنيا و امكان به 
اشتراك گذارى اطلاعات براى تمام افراد سخن گفته بود. سپس 
پروژه اى با عنوان آرپانت آغاز شــد و نخستين ارتباط آن بين 
دانشگاه كاليفرنيا و مؤسسه تحقيقاتى استنفورد در سال 1969 

شكل گرفت.
پس از آن، در ســال 1976 كابل «اترنت» توســط دكتر رابرت 
مت كالفه اختراع شد و تحول بزرگى در انتقال داده ها به وجود 
آمد. اين كابل عامل توسعه شبكه محلى يا همان «لن» بود. ايده 
دامنه هاى اينترنتى در سال 1984 در مقاله دكتر پوستل منتشر 

شــد و دامنه هاى اينترنتى  و 
براى اين منظور در مقاله وى پيشنهاد شد. كمى بعد و در سال 
1985، اجبارى شــدن آى پى شبكه از طرف بنياد ملى علوم 
مطرح شد و ســپس شبكه WAN كه حاصل اتصال چندين 

شبكه LAN بود، شكل گرفت.
پس از آن در سال 1989 و در مدت زمان كوتاهى، اولين شركت 
ارايه دهنده خدمات اينترنت با نام The World، امكان اتصال 
به اينترنت از طريق دايال آپ يا همان شــماره گيرى را براى 

مصارف تجارى فراهم كرد.

 اى دى اس ال، واى فاى و وايمكس
امــا عمر اينترنت دايــال آپ در دنيا، خيلى طولانى نبود. پس 
از فراگير شــدن اينترنت، خيلى زود امكان استفاده از اشتراك 
خطوط ديجيتال برقرار شد، به طورى كه مى شد از يك انشعاب 
تلفن، هم براى برقرارى تمــاس و هم براى اتصال به اينترنت 
استفاده كرد. كمترين سرعت انتقال داده ها با استفاده از اى دى 
اس ال، 128 كيلوبيت بر ثانيه و حداكثر آن نيز هشت مگابيت بر 
ثانيه است. پس از اى دى اس ال، اتصال اينترنتى واى فاى نيز به 
سرعت ممكن شد، اين اتصال قدرتى بيش از بلوتوث براى انتقال 

داده ها ايجاد مى كند و كاملاً بى سيم است. محبوبيت اين روش 
اتصال به سرعت افزايش يافت. البته برد واى فاى حدود 20 متر 
است و براى اتصال توسط آن، نياز به يك مودم مخصوص است.
واى مكس نيز، روش ســيارى براى اتصال به اينترنت است كه 
اين روزها در همه نقاط جهان بسيار پر كاربرد است. واى مكس 
امكان دسترسى با نرخ انتقال داده 40 مگابيت بر ثانيه را از طريق 
آنتن هاى وايمكس عرضه مى كند. اين فناورى همچنين امكان 
دسترسى بى سيم پهناى  باند را به عنوان جايگزينى براى كابل و 

خطوط اى دى اس ال ارايه مى دهد.

 اينترنت ماهواره اى
اينترنت ماهواره اى يكى از انواع دسترسى به اينترنت از طريق 
ماهواره است. استفاده از اين روش براى اتصال به اينترنت در مدار 
نزديك به زمين قابل دستيابى است. ماهواره هاى اينترنتى، يكى 
از پيشرفته ترين فناورى ها به شمار مى آيند. اينترنت ماهواره اى 
براى همه افراد، از كاربران خانگى گرفته تا مجموعه هاى بزرگ 
تجارى با چندصد سيســتم ارايه شده است. البته به دليل بالا 
بودن هزينه راه اندازى اين سرويس ها، هنوز براى استفاده عمومى 

آن محدوديت وجود دارد.
محبوب ترين ســرويس اينترنت ماهواره اى در اروپا، كمپانى 
«تو وى» اســت. پهناى باند اين سرويس پس از پرتاب ماهواره 
كاسات از قزاقستان در سال 2011 به 70 مگابيت بر ثانيه رسيد 
و تحولى عظيم در ســرعت و ترافيك اينترنت ماهواره اى اروپا 
ايجاد كرد. جالب است كه امارات متحده عربى هم در محدوده 
فركانس دهى آن است، اما هنوز بسيارى از كشورهاى در حال 
توسعه، از دسترسى به اينترنت پرســرعت ماهواره اى محروم 
هستند و بايد ديد اين شــيوه دسترسى، چه زمانى قرار است 
مانند اى دى اس ال، به روشى عادى در تمام جهان تبديل شود.

از «دايال آپ» پر سر و صدا تا «وايمكس» پرسرعت

اينترنت ماهواره اى بزودى فراگير مى شود

آيا رمز گوشى آندرويدى خود را فراموش 
كرده ايد؟

محبوب ترين گوشى هاى هوشمند
 در پاييز 95

چند گام تا خريد دوربين عكاسى مناسب

هدست «واقعيت مجازى جديد» براى سال 2017

چگونه از لپ تاپ خود مراقبت كنيم؟

زندگى/ زهرا صداقت: ســال 2016، ســال خوبى براى 
هدســت هاى واقعيت مجازى بود، بنابراين انتظار مى رود 
كه قيمت اين دسته از دستگاه هاى فناورى در سال 2017 

كاهش يابد.
در سال 2017، قرار است شاهد فناورى هاى پيشرفته تر از واقعيت 
مجازى باشــيم. براســاس پيش بينى هاى صورت گرفته، در سال 
جديد ميلادى چند كمپانى ايسر، ايسوس، دل، اچ پى و يا لنوو، با 
همكارى يكديگر، يك هدست واقعيت مجازى ويندوزى را به دنياى 
فناورى عرضه خواهند كرد. اعلام شده است كه قيمت اين هدست 
از 299 دلار آمريكا آغاز مى شــود. اين مبلغ پايه، بسيار ارزان تر از 
مبلغ پايه فروش هدســت هاى واقعيت مجازى در سال جارى بوده 
است. در حال حاضر قيمت هدست هاى واقعيت مجازى اچ تى سى 

و آكيليوس ريفت در نقاط مختلف دنيا، حدود 600 دلار است.
قيمت هدســت هاى واقعيت مجازى همراه سامسونگ و گوگل نيز 
كه در ســال جارى به ترتيــب 99 و 79 دلار بوده اند، در ســال 
2017 رو به كاهش خواهد بود و به طور كلى، دنياى فناورى شاهد 

هدست هاى واقعيت مجازى ارزان ترى خواهد بود.

زندگى/ آى سان توكلى: نگهدارى درست از لپ تاپ، عامل 
مهمى در طول عمر لپ تاپ اســت. براى مراقبت صحيح از 
لپ تاپ خود بهتر اســت، از بــردن آن به تخت خواب خود 

خوددارى كنيد.
عمر باترى يك لپ تاپ، يكى از عوامل مهم سالم ماندن دستگاه است، 
بنابراين براى سلامت سيستم خود، عمر باترى لپ تاپ را مديريت كنيد.

اگر مى خواهيد كه لپ تاپ شما همواره سالم و بدون نقص عمل كند، 
هميشه يك آنتى ويروس جديد و فعال بر روى آن نصب كنيد و آن را 
به روز نگه داريد. براى محافظت بيشتر از لپ تاپ خود، نمايشگر آن را 
تميز نگه داريد و خاك آن را حتماً بگيريد. هنگامى كه لپ تاپ خود را 
بسته ايد، به هيچ عنوان، چيزهاى سنگين بر روى آن نگذاريد، زيرا وسايل 
ســنگين بر روى لپ تاپ، باعث آسيب رسيدن به دستگاه مى شود. با 
رعايت تمامى اين موارد، مى توانيد سلامت لپ تاپ خود را تضمين كنيد.

تازه هاى فناورى

ابزار فناورى
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فارس: با اضافه شــدن بخش كانال 
تلگرام و صفحه شخصى در رسانه هاى 
كاربر محور (مانند صفحات اينستاگرام 
و پروفايل هــاى كلوب) به ســامانه 
ســاماندهى وزارت ارشــاد به نشانى 
samandehi.ir، احراز هويت فعالان 
فضاى مجازى ممكن شــد. ثبت نام 
براى احراز هويت كانال هاى تلگرامى 

با بيش از پنج هزار عضو پيرو مصوبه شوراى عالى فضاى مجازى آغاز شده 
اســت. هدف اين اقدام ساماندهى فعالان فضاى مجازى و تابع قانون شدن 
فعاليت هاى اين عرصه اعلام شده است. سامانه جديد روى سامانه ساماندهى 
ســابق وزارت ارشاد به نشــانى samandehi.ir پياده ســازى شده است. 

دارندگان اين شبكه ها براى ثبت نام و احراز هويت يك ماه فرصت دارند.

ديجياتو: با پايان يافتن مهلت ســه 
روزه وزارت ارتباطــات براى برطرف 
ســاختن نقص اطلاعات، يك طرفه 
الهويه  مجهول  سيمكارت هاى  شدن 
آغاز شده و به نظر مى رسد بازه زمانى 
فوق نيز كاملاً محدود اســت، چون 
طبق اعلام اپراتورها، اگر اين دســته 
از مشتركان براى تكميل مشخصات 

هويتى خود اقدام نكنند، از تاريخ 13 دى ماه ارتباط ســيمكارت ها به طور 
كامل قطع مى شود. از چند هفته قبل صحبت هايى در مورد ساماندهى بيش 
از 10 ميليون ســيمكارت بى نام و نشان در كشور به گوش مى رسيد و ماه 
گذشته نيز وزير ارتباطات اعلام كرد، مهلت يكماهه براى تكميل اطلاعات 
ناقص هويتى براى اين سيم كارت ها در تاريخ نهم دى ماه به پايان مى رسد.

ايسنا: مدير اجرايى موتور جست وجوگر 
پارســى جو از رشد صد درصدى ميزان 
پوشــش صفحــات وب توســط ايــن 
جست وجوگر در يك سال اخير خبر داد. 
خيرانديش گفت: اين جويشگر به كمك 
نسخه جديد فنى خود، توانسته به ركورد 
پويش چهار ميليارد صفحه وب فارسى 
برسد كه در مقايسه با رقم دو ميليارد در 

مدت مشابه سال پيش، نشان از افزايش 100 درصدى ميزان پوشش نسخه جديد 
دارد. وى با اشاره به اينكه 75 درصد صفحات وب فارسى بى ارزش هستند، افزود: 
در ميان چهار ميليارد صفحه فارسى شناسايى شده توسط پارسى جو، نزديك به 
يك ميليارد آن، يعنى چيزى در حدود 25 درصد، ارزشمند بوده و بقيه صفحات 

تكرارى يا اسپم بوده است كه نشان از ضعف توليد محتوا در زبان فارسى دارد.

75 درصد صفحات وب فارسى بى ارزشنداعلام نشانى براى احراز هويت كانال هاى تلگرام

خبر

13 دى ماه؛ قطع كامل سيمكارت هاى بى نشان

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

فناورى
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